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ایران انحرافی ندارد
     رئیس جمهور کشــورمان گفت: رســانه 
باید بتواند استقلال، هویت و آزادی ملت ها 
را حفظ و صیانت کند، این رسالتی مهم برای 

رسانه هاست...

: کار کارگران در شورای عالی  نماینده 

مابه التفاوت حق مسکن 
باید از فروردین ماه 

پرداخت شود
     نماینــده کارگــران دربــاره اجــرای حــق 
مســکن ۶۵۰ هــزار تومانــی گفــت: مصوبــه 
از  بایــد  حــق مســکن ۶۵۰ هــزار تومانــی 

فروردین ماه اجرایی شود...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 22  

« آخرین وضعیت فرار سرمایه در کشور را بررسی می کند؛ گار  »روز

بر باد رفته
کنــون معــادل ۹۸.۴ میلیــارد دلار و  از ســال ۱۳۹۰ تا گفتــه می شــود     درحالی کــه 
به طورمتوســط ســالانه ۱۱ میلیارد دلار از اقتصاد ایران خارج شــده اســت، با این وجود 
که تنها راه محاســبه،  هنــوز آمــار دقیقــی از میــزان فــرار ســرمایه در دســترس نیســت، چرا

بررســی تفاوت کل درآمد ارزی کشــور و موجودی ارزی فعلی در زمانی اســت که میزان 
واردات را از آن کــم کــرده باشــیم. طبــق اعــداد بــرآوردی کــه در چنین فضایی تخمین زده 

  || صفحه  صفحه 33  می شود، فرار سرمایه سالانه حدود ۱۰ میلیارد دلار در سال است...
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تحقق ساخت سالانه ۱ میلیون 
مسکن در گرو همکاری انبوه سازان

   سید محمد مرتضوی
رئیس کانون سراسری انبوه سازان 
با توجه به توقف تولید مسکن 
در دولــت هــای یازدهم و 
دوازدهــم، با روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم ســاخت 
ســالانه 1 میلیون مســکن از محوری ترین وعده 
های اقتصادی مطرح شده بود و طبق قانون جهش 
تولید و تأمین مســکن، وزارت راه و شهرســازی 
ســاخت 4 میلیون واحد مســکونی در مدت چهار 
سال را در برنامه خود گنجاند. حال با گذشت یک 
سال از وعده مذکور، مسکنی به مردم تحویل داده 
نشده و مسیر طی شده و روند موجود، تحقق چنین 

انتظاری را با ابهام مواجه کرده است.
طبق برآوردهایی که در ســال 1392 انجام شــد، 
نیاز مسکن در کشور سالانه 800 هزار واحد است. 
در دولت های یازدهم و دوازدهم ساخت مسکن از 
شتاب خوبی برخوردار نبود و تعادل عرضه و تقاضا 

کاملًا به هم ریخته شد.
 اوج تولیــد مســکن در دولت نهــم و دهم بود که 
ســالیانه 800 هزار واحد مسکن ساخته می شد و 
»مســکن مهر« به عنوان طرحی کارآمد در عمل 
امــکان خانه دار شــدن را برای مردم فراهم کرده 
بود. با وجود نقاط ضعفی نظیر جانمایی و فضاهای 
مناسب در بعُد شهری، طرح موفقی بود که بازار را 

به سمت تعادل برد.
 بعــد از پروژه مســکن مهر دولــت های یازدهم و 
دوازدهم خود را از ســاخت مسکن کنار کشید. در 
ســال های پایانی دولت دوازدهم بار دیگر الگوی 
مسکن مهر با عنوان »اقدام ملی« اجرا شد، ولی با 
تســهیلات اعطایی نظیر سود 18 درصد کارامدی 
لازم را نداشت. با روی کار آمدن دولت سیزدهم و 
مطرح شدن شعار ساخت سالی 1 میلیون مسکن، 
عزم جزمی برای ایجاد تعادل در بازار مســکن به 
وجود آمد. با وجود این، آمارها در سه سال گذشته 
نشان می دهند 6 میلیون کسری مسکن در کشور 

وجود دارد.
نتیجه طرح ملی مســکن بعد از گذشــت یک سال 
قابل قبول نیســت. برای تولید 4 میلیون مســکن 
در چهار ســال با توجه به اینکه پروژه های بزرگی 
هســتند، باید دو تا ســه ســال زمان برای اجرا در 

نظر گرفت.
 باید اکنون در نقطه ای باشیم که برای 4 میلیون 
مســکن زمین انتخاب شده باشد تا در باقی مانده 
عمر دولت بتوان مسکن را تحویل مردم داد. طبق 
گفته های وزیر راه و شهرســازی، امروز حدود 1 
میلیون و 600 هزار واحد تعیین زمین شده است 
که بخشــی از آنها قابلیت عقد قرارداد و ســکونت 

ندارد و در واقع زمین خام است.
در حــال حاضــر وزارت راه و شهرســازی نباید با 
چنین شــتابی به موضوع تولید مسکن ورود کند. 
در ســال 1399 تولید مسکن 400 هزار واحد بود 
که نمی توان انتظار داشت این رقم را به 1 میلیون 
واحــد تبدیل کرد، بدون اینکه از طرح های جامع 
بالادستی بهره برده و طرح جامع مسکن و آمایش 
سرزمینی رصد شود. هنوز محل جانمایی مسکن 
ها و منابع مالی دقیق طرح مشــخص نشــده است 
و نمی شــود انتظار تحقق این حجم از ســاخت را 

داشت.
این طرح فقط از دو ظرفیت مالی اســتفاده می 
کند؛ نخســت، تسهیلات بانکی که اعداد و ارقام 
قابل توجهی ندارد و ســود پرداخت اقســاط به 
گونه ای اســت که پرداخت آن برای غالب اقشار 
هدف ســخت است و دوم، آورده متقاضی است 
که در چنین شرایطی متقاضیان مسکن کسانی 
هســتند که در سال های اخیر از شرایط تورمی 
آسیب دیده اند، خانه ندارند و نمی توان امیدوار 
بود 350 میلیون آورده داشــته باشــند. نگرانی 
این اســت منابع قابل توجهی از بانک ها در این 
طــرح هــا آورده شــود و پروژه ها بــا 20 تا 30 
درصد پیشــرفت به دلیــل ناتوانی متقاضیان از 
تأمین آورده مالی برای ادامه ســاخت نیمه تمام 
رها شــوند و شــرایط نامطلوب تری را نسبت به 

گذشته به وجود بیاورند.
در شرایط فعلی جز بانک مسکن هیچ بانک دیگری 
به تعهدات قانونی در نهضت ملی مســکن و قانون 
جهش تولید عمل نکرده است. بانک ها موظفند 20 
درصد منابع مالی خود را وارد بخش ساخت و ساز 
مسکن کنند، اما در عمل این اتفاق رخ نداده است.
به وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد کرده ایم انبوه 
ســازان حاضرند در طرح مشــارکت مالی داشته 
باشــند و بخشــی از هزینه طرح را پرداخت کنند، 
در مقابل با دولت بر سر پروژه ها تهاتر کند. حتی 
حاضریم در تأمین زیر ســاخت ها به وزارت راه و 
شهرســازی کمک کنیم و ســاخت و ساز را انجام 

و واحدهای مسکونی را به مردم تحویل دهیم.

یادداشت

وزیر اقتصاد:

 دولت پشت کسب و کارهای مجازی را 
خالی نمی کند

سخنگوی اقتصادی دولت، سیاست دولت سیزدهم را 
تا پایان امسال ثبات در اقتصاد کلان و نیز مهار تورم 
عنوان کرد و گفت: رشــد نقدینگی در پایان شهریور 
ماه به 35.3 درصد کاهش یافته اســت در حالی که 
در شهریورماه پارسال این شاخص 40.5 درصد بود.

ســید احســان خاندوزی روز سه شنبه در ششمین 
نشســت خبری خود با رســانه ها با ارایه آمارهایی 
از وضعیت تورم، تاکید کرد: همانطور که در ســتاد 
هماهنگــی اقتصادی دولت نیز رئیس جمهور تاکید 
کرد، تا پایان امســال اولویت دولت در بخش اقتصاد 

کلان، ثبات اقتصادی و مهار تورم خواهد بود.
وی افزود: تلاش دولت این بوده است که بتواند از طریق 
موتورهای خلق تورم چه در طرف نوســانات ارزی یا 
نوســانات در حوزه حامل هــای انرژی و چه از طرف 
بی انضباطــی مالی دولت و چه از طریق بی انضباطی 
پولی شبکه بانکی، همه موتورهای خلق تورم را مهار 
کند. ثمراتی که تاکنون حاصل شده این آمارها را برای 

نخستین بار می شنوید.
سخنگوی اقتصادی دولت عنوان کرد: رشد نقدینگی 
پایان شــهریور 1401 به 35.3 کاهش پیدا کرده که 
البته بعد از حذف بانک مهر اقتصاد اســت؛ در حالی 
که این شــاخص در شــهریور ماه سال گذشته 40.5 

درصد بود.
وی ادامه داد: رشد نقدینگی در شهریورماه امسال در 
مقایسه با مردادماه 0.3 درصد کاهش پیدا کرده است 
که این شــواهد نشــان می دهد حرکت و اراده دولت 
برای کنترل تورم حرف نیســت و با جدیت از طریق 
همه دســتگاه هایی که در کنترل تورم موثر هستند، 

پیگیری می شود.
خاندوزی خاطرنشــان کرد: در شهریور 1400 تورم 
ماهانــه 3.9 بود که در شــهریور 1401، 2.2 درصد 
است؛ تورم بخش خوراکی و آشامیدنی سال گذشته 
در شــهریورماه 5.1 درصد بود که 2.2 درصد کاهش 

در 1401 پیدا کرده است.
وی ادامــه داد: در مهرمــاه تورم 2.2 درصدی بخش 
خوراکی و آشــامیدنی ادامه داشت و در مجموع طی 
مهر ماه 3 درصد افزایش تورم داشــتیم که بخشی از 

آن ناشی از افزایش اجاره بها و برخی از اقلام بود.
وی تصریح کرد: وضعیت تورمی همچنان از نظر دولت 
مقبول نیست و در جلسه هماهنگی اقتصادی که این 
آمار را به اطلاع رئیس جمهور رساندیم، رئیس جمهور 
تاکید کردند که تا پایان ســال اولویت اقتصاد کلان 
دولت مساله ثبات اقتصاد کلان و مهار تورم باید باقی 
بماند و هر دســتگاهی هم که برنامه رشد غیرتورمی 
تخلف می کند به شــکل جدی از طریق جلساتی که 

معاون اول یا معاونت اقتصادی دولت باید پاســخگو 
باشند که چرا در این زمینه تخلف داشته اند.

 نرخ رشد تشکیل سرمایه ثابت به ۵.۸ درصد 
در فصل بهار رسید

سخنگوی دولت اظهار داشت: دولت سیزدهم در کنار 
اصلاح سیاستهای اقتصادی از تصمیمات اقتصادی 
شــتابزده پرهیــز کرد و براســاس برآوردهای اولیه 
کارشناســان اقتصادی امیدواریم در تابستان 1401 

شاهد افزایش رشد تولید باشیم.
خاندوزی ادامه داد: نرخ رشــد تشکیل سرمایه ثابت 
در ماشین آلات، بهار پارسال 3.8 بود که بهار امسال 

5.8 افزایش یافت.
وی در عین حال به مهار تورم تولید کننده نیز اشاره 
کــرد و افــزود: تورم تولیدکننده که در شــهریور ماه 
پارســال بیش از 80 درصد بود، اکنون به 40 درصد 

رسیده که هنوز هم مطلوب نیست.
 کاهش نرخ بیکاری به ۸.۹ درصد 

در فصل تابستان
خاندوزی ادامه داد: نرخ بیکاری در تابستان امسال به 
8.9 درصد رسیده و تعداد افراد دارای شغل نیز، 3۷3 
هزار نفر افزایش پیدا کرده است. بیکاران دانشگاهی 

به 955 هزار نفر کاهش یافته است.
سخنگوی اقتصادی دولت اظهار داشت: درحالی که به 
دلیل خشکسالی در بخش کشاورزی کاهش شاغلین 
داشتیم، ولی در مقابل در بخش صنعت شاهد افزایش 

اشتغال بودیم.
وزیر اقتصاد گفت: تعداد جمعیت فعال اقتصادی 280 
هزار نفر افرایش داشته است و تعداد شاغلین اقتصادی 
در کشور به 26 میلیون و 112 هزار نفر رسیده است. 

دولت پشتیبان کسب و کارهای مجازی است
خاندوزی با بیان اینکه دولت پشتیبان کسب و کارهای 
دیجیتالی است، گفت: به دلیل آشوب در کشور لطمه 
جدی به اشتغال های کسب و کارهای مجازی داشتیم 
که در کمیته اقتصاد دیجیتال دولت جلساتی برگزار 

شده است.  
وی ادامــه داد: از اواخــر شــهریور ماه به دلیل فضای 
ایجاد شده از سوی آشوبگران، حوزه کسب و  کارهای 
مجازی به شکل منفی تحت تاثیر قرار گرفت که باید 
گفت دولت پشت کسب و کارهای اینترنتی را خالی 
نمی کند و وظیفه خود را حمایت از این افراد می داند 
و وزیر ارتباطات جزییات مصوبات در حمایت از این 

کسب و کارها را امشب اعلام می کند.
خاندوزی با اشــاره به اینکه نتایج حذف ارز ترجیح 
به تدریج در حال بروز در اقتصاد است، آن را تکلیف 

قانونی دولت برشمرد.
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ایلام / شهرستان چوار / صندوق پستی ۱44-6۹36۱ / کدپستی آدرس پستی مناقصه گزار :
6۹37۱70۱۱0 /دبیرخانه کمیسیون مناقصات

* مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 2077 و 32۹۱2۸۵0-0۸4 )دبیرخانه کمیسیون مناقصات( تماس حاصل فرمایند.

گهی مزایده عمومی شماره ۱۵۱۵ / پانزده / پانزده گهی مزایده عمومی شماره آ آ

محمدرضا باباحسینی - سرپرست شهرداری نسیم شهر

شــهرداری نســیم شــهر در نظــر دارد نســبت بــه اجــاره پارکینــگ نهــج البلاغــه بــه شــماره 500939800015 
را بــه صــورت اجــاره از طریــق مزایــده عمومــی یــک مرحلــه ای اقــدام  کند. بــرای دریافــت اســناد فراخــوان 
الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  بــه  مراجعــه  بــا   1401/08/11 تاریــخ  از  توانیــد  مــی  بیشــتر  اطلاعــات  و 

ــد. ــانی کنی ــلاع رس ــرکت اط ــوان ش ــه آدرس ) www.setadiran.ir ( در فراخ ــتاد( ب دولت)س
۱- مبلغ قیمت پایه کارشناسی: ماهانه 105/000/000 ریال و سالانه: 1/۲۶0/000/000 ریال

2- شــرکت در مزایــده: ۶3/000/000 ریــال کــه بایســتی نقــدا بــه حســاب شــماره 0107183411008 ) 
شــبا )IR780170000000107183411008 ( نــزد بانــک ملــی بــه نــام شــهرداری نســیم شــهر یــا بــه صــورت 
لازم اول ضمانــت نامــه بانکــی بــر اســاس شــماره دبیرخانــه ایــن شــهرداری اســت. و دوم مــزه حاضــر بــه 

عقــد قــرارداد نخواهنــد شــد بــه ترتیــب بــه نفــع شــهرداری ضبــط شــود.
۳- مهلــت و محــل دریافــت اســناد مزایــده: از تاریــخ انتشــار آگهــی تــا ســاعت 14:30 روز چهارشــنبه 
مــورخ 1401/08/11 و محــل دریافــت اســناد آن صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 

آدرس ) www.setadiran.ir ( مــی باشــد. )ســتاد( بــه 
۴- مهلــت محــل تســلیم پیشــنهادات: پیشــنهادان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهادی قیمــت خــود 

را بــا شــرایطی کــه مطابــق بــا شــرایط تعییــن شــده در اســناد تنظیــم شــده اســت را تــا ســاعت 13:30 
 ) www. setadiran.ir ( روز ســه شــنبه مــورخ 1401/08/۲4 در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت

ــد. بارگــذاری کنی
*تذکــر: صرفــاً اســناد پاکــت هــای پیشــنهادی )ب( و )ج( دارای امضــای الکترونیکــی مــورد پذیــرش 
اســت و در جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج( اســناد اســنادی )کاغــذی( و اســناد بــدون امضــای 

الکترونیکــی )دارای مهــر گــرم( بــه هیــچ وجــه مــورد پذیــرش نیســت.
۵- مــدارک لازم جهــت دریافــت اســناد: درخواســتان جهــت دریافــت اســناد می بایســت از طریــق 
ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت ) www.setadiran.ir ( نســبت بــه تهیــه اســناد اقــدام نماینــد.

۶- زمان بازگشایی پیشنهادها: ساعت 14:30 روز سه شنبه مورخ 1401/08/۲4 می باشد.
7- شهرداری در رد یا قبول یک یا همه پیشنهادات مختار است.

8- هزینه درج آگهی به برنده می باشد.
تاریخ چاپ نوبت اول: 1401/08/4

تاریخ چاپ نوبت دوم: 1401/08/11

 نوبت اول
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سیاست 2

مهمانان شــرکت کننده در هجدهمین اجلاس مجمع عمومی ســازمان 
خبرگزاری های آســیا واقیانوســیه )اوآنا( که ازدیروز)دوشــنبه( به مدت دو 
روز درتهــران آغــاز بکار کرده بود، درحاشــیه این اجلاس به بیان دیدگاهها 
ونظرات خوددرخصوص راههای بهبود همکاری های رســانه ای کشورهای 

عضو پرداختند.
مقام رسانه ای بلغارستان: تبادل خبر ضامن استقلال اعضای اوآنا

یک مقام رسانه ای بلغارستان با بیان اینکه تبادل محصولات خبری ضامن 
اســتقلال رســانه ای کشورهای عضو اوآناست، تاکید کرد: همکاری های دو و 

چندجانبه بین اعضای اوآنا می تواند آنها را منبع اصلی خبر در جهان کند.
واسیل گلو )Vasil Gelev( مشاور مدیرعامل خبرگزاری دولتی بلغارستان 
خاطرنشان کرد: اجلاس اوآنا در ایران فرصت بسیار خوبی برای اعضاست تا 

همکاری های خود را بیش از پیش تعمیق و گسترش بخشند.
 نماینده فدراسیون خبرگزاری های آفریقا:

شکستن انحصار رسانه ای بین اعضا
نماینــده فدراســیون خبرگزاری های آفریقا تاکید کــرد، همکاری ها میان 
خبرگزاری ها در سطوحی چون مجمع عمومی سازمان خبرگزاری های آسیا 
و اقیانوســیه )اوآنا( اقدامی حائز اهمیت در جهت شکســتن انحصار رسانه ای 

برخی قدرت ها است.

خانم"اومو باری سانا"مدیر خبرگزاری رسمی ساحل عاج و معاون اول 
فدراســیون آتلانتیک خبرگزاری های آفریقا )FAAPA(با اشاره به 
اینکه فدراســیون آتلانتیک خبرگزاری های آفریقا و اوآنا یکدیگر را به  
عنوان اعضای ناظر مجامع خود انتخاب کرده اند، گفت: برگزاری چنین 
مجامعی با تشویق مشارکت رسانه ها و همکاری های متقابل رسانه ای، 
امکان اشتراک تجریبات در امر خبررسانی و نیز بهره مندی از تجربیات 
دیگر رســانه ها به  ویژه در زمینه فناوری های نوین اطلاع رســانی و نیز 

اشتراکات فیلم و ویدئو را فراهم می کند.
انتظار رئیس خبرگزاری باختر افغانستان از رسانه ها

رئیس خبرگزاری باختر افغانستان گفت که مردم و حکومت کشورش از رسانه 
های کشورهای عضو اوآنا انتظار دارند که واقعیت های افغانستان را انعکاس 

دهند و به کمک مردم افغانستان بشتابند.
»عبدالواحد ریان« با اشاره به اینکه بعد از 20 سال اشغال نظامی افغانستان 
توسط آمریکا، امروز شرایط عمومی و امنیت افغانستان به رغم مشکلات فراوان 
بر جای مانده از دوران اشغالگری آمریکا، نسبتا خوب است، تصریح کرد، انتظار 
ما از رسانه های منطقه و اعضای اوآنا این است که تصویری واقعی از افغانستان 

را به جهانیان نشان دهند.
رئیس خبرگزاری باختر گفت: رویکرد رسانه های کشورهای عضو اوآنا در قبال 

افغانستان باید به گونه ای باشد که زمینه به رسمیت شناخته شدن حکومت 
کنونی این کشور از سوی دولت ها را فراهم شود و از این طریق به اوضاع کشور 

و مردم افغانستان کمک کنند.
 نماینده خبرگزاری جمهوری آذربایجان: 

قدمت تاریخی رفتارهای دوگانه غرب
نماینده خبرگزاری رســمی جمهوری آذربایجان )آذرتاج( در حاشــیه 
هجدهمین مجمع عمومی ســازمان خبرگزاری های آسیا و اقیانوسیه 
)اوآنا( با تایید استاندارد دوگانه غرب علیه ایران تاکیدکرد که استاندارد 
دوگانه و تبلیغات سیاسی غرب مساله تازه ای نیست و این رویه قرن ها 

قدمت دارد.
»ووگار سیداف«)Vugar Seyidov(در رابطه با چالش های خبری امروز 
رســانه ها و راهکارهای مقابله با آنها گفت:چالش ها بخشــی از زندگی روزمره 
هســتند و حوزه رســانه نیز از این امر مســتثنی نیست اما برای این چالش ها 

راهکار مناسب وجود دارد و امری غیرممکن نیست.
وی با اشاره به روابط دیرینه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان، 
از برگزاری هجدهمین مجمع عمومی ســازمان خبرگزاری های آســیا و 
اقیانوسیه)اوآنا( در ایران ابراز خشنودی کرد و افزود: آذرتاج و اکثر رسانه های 

عضو اوآنا از ریاست ایرنا برای سه سال آینده حمایت کرده اند.

شرکت کنندگان اجلاس مجمع عمومی سازمان خبرگزاری های آسیا واقیانوسیه چه گفتند؟

در حاشیه »اوآنا«

تحلیل

ریشی سوناک نخست وزیر 
PA /جدید انگلیس

فرار شهروندان اوکراینی 
از شهر "خرسون"/ 
رویترز

گزارش تصویری

 ادامه راهبرد »اول همسایگان« ؛

میخ آخر بر تابوت محور تورانی
رزمایش های برگزار شده و افتتاح کنسولگری 
ایران در استان سیونیک را باید میخ آخر بر تابوت 
برنامه موزیانه محور تورانی در تغییر ژئوپلیتیک 
قفقازجنوبی دانست. یکی از ثمرات راهبرد »اول 
همســایگان« دولت سیزدهم گره زدن منافع 
همســایگان به ژئوپلیتیک ایران و توان دفاع 
مشروع ایران از این منافع است که دیگر احدی 
توان دســت یازیدن و چشــم طمع داشتن به 

منافع ایران اسلامی را نداشته باشد.
به دنبال سفر حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشــورمان به ارمنستان، کنسولگری 
ایران در شــهر کاپان واقع در استان سیونیک 
ارمنستان در مراسمی خاص افتتاح شد. فارغ 
از پیام های سیاســی این مراســم، ارامنه و نوع 
پذیرایی آنها از طرف ایرانی بیانگر رضایت کامل 
مردم ارمنستان از ایجاد کنسولگری بوده است.
کنسولگری ایران در حالی در استان سیونیک 
افتتاح شــد که در ماه های گذشــته تحرکات 
فراوانــی از ســوی محــور تورانــی )ترکیه و 
جمهــوری آذربایجان( بــرای اقدام نظامی با 
هدف ایجاد دسترســی مستقیم باکو-آنکارا از 
همین جغرافیا انجام شد؛ اقداماتی که با انتقال 
تجهیزات سنگین از سوی باکو به مرز مشترک 
با ارمنســتان و البته حمایت و تحریک ترکیه 
همراه و درگیری های مرزی میان دو کشور جزو 

اخبار ماه های گذشته بود.
ایــن روزها فضای تنش میان باکو و ایروان که 
در آســتانه دومین سالگرد جنگ44 روزه قرار 
داریم، از تقابل و برخورد نظامی به نزاع و فشار 
دیپلماتیک تغییر رویه داده است. پس روی کار 
آمدن دولت سیزدهم و حمایت نیروهای نظامی 
کشور در برگزاری سه رزمایش مقتدرانه، این 
پیام به صراحت به محور تورانی قفقاز جنوبی 
داده شد که ایران با تغییر ژئوپلیتیک در مرزهای 

شمال غربی خود به شدت مخالف است.
محور تورانی تلاش داشــت با اشــغال بخشی 
از اســتان ســیونیک ارمنســتان، جغرافیای 
یکپارچــه ای را از آنــکارا به خــزر برای خود 
محیا کند تا به این وســیله وابســتگی خود را 
بــه ژئوپلیتیک ایران کاهش دهد و نیز ایران و 
روسیه را از معادلات ترانزیتی و خطوط انتقال 
انرژی خزر به اروپا حذف کنند. محاسبه نکردن 
توان مدیریت ایران در معادلات منطقه ای که 
به دنبــال بازیگری ضعیف دولت دوازدهم در 
جریان جنگ 44روزه قره باغ ایجاد شد، محور 
تورانی را وسوســه کرد که می تواند با تغییرات 
ژئوپلیتیکــی منطقه، به اهــداف اقتصادی و 

راهبردی خود دست یابد.
برگزاری رزمایش های مقتدرانه از سوی ارتش و 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و البته تحرکات 
دیپلماتیک دولت ســیزدهم، زمینه به سنگ 

خوردن تیر محور تورانی را فراهم کرد؛ تا جایی 
که مقام های باکو به صراحت از برنامه نداشتن 
خود برای تغییر ژئوپلیتیک قفقازجنوبی خبر 
دادنــد. در روزهای اخیر که برنامه ها و اهداف 
محور تورانی با بن بســت مواجه شــد، شاهد 
تغییر تاکتیک نســبت به ارمنستان هستیم. 
رســانه های ترکیــه در روزهــای اخیر تلاش 
دارند با ارســال اخبار هدفمند، موضوع توافق 
صلــح پایــدار و بلندمدت میان باکو و ایروان را 
با مشارکت آنکارا مطرح کنند تا به این وسیله 
ترکیه بتواند به اهدافش در منطقه دست یابد.

یکی از خبرســازی  ها، انتشار خبری که بود که 
آناتولی ترکیه درباره موضع نیکول پاشینیان در 
دیدار خصوصی خود با الهام علی اف و رجب طیب 
اردوغان در حاشــیه اجلاس پراگ داشت. این 
رســانه ترک گزارش کرد، پاشینیان حاکمیت 
جمهوری آذربایجان بر قره باغ را پذیرفته است. 

آنها تلاش کردند با موج سواری بر این خبر که 
هیچ منبع رسمی ارمنی آن را تأیید نکرد، زمینه 

تنظیم مفاد صلح را فراهم کنند.
الهــام علــی اف نیز بعــد از آن در گفت وگو با 
رســانه های جمهوری آذربایجــان گفت: در 
دیدارهای چهارجانبه ای که در پراگ شــکل 
گرفت، هیچ کس )ارمنســتان و اتحادیه اروپا( 
دربــاره پنج اصل پیشــنهادی آذربایجان به 
ارمنســتان برای معاهده صلح سؤالی نکرد. در 
دیدار با امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه 
دیدم این پنج اصل پذیرفته شد؛ طبیعی است، 
زیــرا چیز جدیدی اختراع نکردیم، این اصول 
مبتنی بر روابط میان کشــورهایی است که به 

دنبال عادی کردن روابط هستند.
رئیس جمهــور آذربایجــان در موضع گیری 
دیگری تأکید کرد، نتوانسته است از پاشینیان 
پاسخی برای سؤال خود درباره مسیر بزرگراه 

نخجوان دریافت کند و گفت: برایمان غیرقابل 
درک است. به ما گذرگاه داوطلبانه به نخجوان 
داده نشــده و شکســتن تعهد واقعیتی بسیار 
شــرم آور اســت. با وجود این، مــا صبوریم و 

خویشتنداری نشان می دهیم.
پاشینیان پس از این دیدار در حساب کاربری 
خود در توئیتر نوشت، پیشنهادش را برای باز 
کردن بلوک تمام ارتباطات منطقه ای در پراگ 
تکرار کرده، ولی آذربایجان هنوز پاسخ مثبتی 
نداده اســت. وی تصریح کرد، ارمنستان آماده 
است بلوک همه ارتباطات منطقه ای را به شرط 
احترام کامل به حق حاکمیت کشورش باز کند.
 محور تورانی با به راه انداختن این فضای مشوش 
در تلاش اســت سیاست »راه بنداز-جا بنداز« 
را علیه ارمنســتان دنبال کند و این در حالی 
است که خواست آنها در تغییرات ژئوپلیتیکی 
قفقاز جنوبی به بن بست خورده و نتوانسته اند به 
اهدافشان دست یابند. این موضوع تنها با اراده 
و خواست جمهوری اسلامی ایران در مدیریت 
فضای منطقه قفقاز جنوبی محقق شده است.

رزمایش های برگزار شده و افتتاح کنسولگری 
ایران در استان سیونیک را باید میخ آخر بر تابوت 
برنامه موزیانه محور تورانی در تغییر ژئوپلیتیک 
قفقازجنوبی دانســت. قرارداد ســوآپ گازی 
ترکمنستان-ایران-ارمنستان نیز در هفته های 
آتی در دستور کار خواهد بود تا به این وسیله 
بازیگری بیشتر ایران در قفقازجنوبی توجیه و 

منطق قوی تری را دنبال کند.
یکــی از ثمــرات راهبرد »اول همســایگان« 
دولت سیزدهم گره زدن منافع همسایگان به 
ژئوپلیتیک ایران و توان دفاع مشــروع ایران از 
این منافع اســت که دیگر احدی توان دســت 
یازیدن و چشــم طمع داشــتن به منافع ایران 

اسلامی را نداشته باشد.

خبر ویژه

رئیس جمهور کشورمان گفت: رسانه باید بتواند استقلال، هویت و آزادی ملت ها را حفظ و صیانت کند، این رسالتی 
مهم برای رسانه هاست. حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی در جمع مدیران ارشد رسانه های بین المللی عضو اتحادیه 
خبرگزاری های آسیا و اقیانوسیه )اوآنا( که در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، با برشمردن ویژگی ها و رسالت رسانه ها 

اظهار داشت: ماموریت اصحاب رسانه، حفظ استقلال و هویت کشور ها بخصوص در این منطقه است.
وی بــا بیــان اینکــه امروز در دنیای اطلاعات و ارتباطات زندگی می کنیم که هجوم بســیاری به فرهنگ ملت ها بویژه 
ملت های مستقل صورت می گیرد، اظهار داشت: دشمنان می خواهند کشور ها را از هویت تهی کنند تا کشور مستقل 

در دنیا و منطقه نباشد. 
رئیس جمهور گفت: جریان مقاومت و نگاه مقاومتی در برابر هجوم ها، هجوم به ظرفیت ها، هجوم به آثار و افتخارات 

تمدن ملت ها را باید رسانه هم رصد کند و هم صیانت کند و نقش رسانه در این جهت نقش بسیار مهمی است رسانه 
می تواند حفظ ارزش ها و کرامت انسانی برای ملت ها انجام دهد رسانه می تواند ماموریت اجرای عدالت را در جامعه به 

عهده بگیرد یعنی اجرای عدالت را پیگیری کند. 
رییس جمهور در بخشی از این سخنرانی در مورد مذاکرات رفع تحریم ها گفت: ما به دنبال حق جمهوری اسلامی هستیم 
آن چه در برجام مطرح شد با نقض از سوی آمریکایی ها مواجه شد، اروپا هم به تعهدات خود عمل نکرد فقط جمهوری 
اسلامی به تعهداتش عمل کرد. آیت الله رئیسی ادامه داد: آژانس بین المللی انرژی اتمی 15 بار به طور رسمی اعلام 
کرده که فعالیت های هسته ای ایران هیچ انحرافی ندارد؛ در مذاکرات نیز ایران حرف های خود را با منطق و استدلال 

بیان کرد و آمریکا باید تصمیم بگیرد، اما تاخیر می کند و زمان را می گذراند.

ابراهیم رئیسی:

کرد فعالیت های هسته ای ایران انحرافی ندارد آژانس ۱۵ مرتبه اعلام 

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

کتورها  آغاز شد  بومی سازی را
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: اراده کرده ایم هیاهوی 
هســته ای را از بین ببریم زیرا طرف های مقابل با زدن 
اتهامات در نظر دارند مانع پیشرفت ما در حوزه هسته ای 

شوند.
نشست هم اندیشی تخصصی بررسی فرآیند پرتودهی 
در حوزه سلامت،  کشاورزی و صنعت با حضور مهندس 
اســلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی 
اتمی ایران، حجت الاسلام والمسلمین خاموشی، رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور، شیرمردی و فقهی 
از معاونان ســازمان انرژی اتمی، محمد هادی ایمانیه، 
اســتاندار فارس، جمعی از مدیران صنعت هســته ای و 

مسئولان استانی تشکیل شد.
وی تأکید کرد: با نگاه متفاوت و در مقیاس های مختلف 
ظرفیت ســازی برای طراحی و ساخت راکتورها را آغاز 
کرده ایم و بومی سازی آنها را در دستور کار قرار داده ایم.

اسلامی در ادامه با توجه به ایجاد موانع توسط دشمنان 
در توســعه صنعت هســته ای کشور تأکید کرد: اراده 
کرده ایــم هیاهوی هســته ای را از بیــن ببریم زیرا 
طرف هــای مقابل بــا زدن اتهامات در نظر دارند مانع 
پیشرفت ما در حوزه هسته ای شوند، اما جوانان ما با 
تمام توان در مسیر توسعه فناوری هسته ای در کشور 

گام برمی دارند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

 استیضاح وزیر صمت منطقی نیست
 عضــو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اســلامی گفت: : اســتیضاح وزیر صمت با این استدلال 
کــه خودروهای تولید داخــل کیفیت ندارد، منطقی 
نیســت؛ چراکه خودرو محصول 50 ســال مدیریت در 

این کشور است.
روح الله ایزدخواه،با تاکید بر اینکه سؤال استیضاح کنندگان 
از وزیر صمت کارشناسی شده نیست، گفت: استیضاح 
وزیر صمت با این استدلال که خودروهای تولید داخل 
کیفیت ندارد، منطقی نیست؛ چراکه خودرو محصول 
50 ســال مدیریت در این کشور است و نمی توان توقع 

حل یک شبه مسائل انباشته شده را داشت.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه انتقاداتی که از عملکرد وزیر صمت وجود دارد با 
گفت وگو و برنامه ریزی مشــترک بین مجلس و دولت 
قابل حل اســت، تصریح کرد:   این اســتیضاح می تواند 

چرخ دولت سیزدهم را پنچر کند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: طی 
یک سال گذشته عملکرد برخی وزرا متوسط و ضعیف 
بوده اما باید گفت فاطمی امین در این دولت جزء پرکارتر 
وزرا بوده اســت هرچند ما هم به برخی تصمیم گیری 
های ایشــان انتقاد داریم اما ایرادات با گفتگو و اعمال 

قانون قابل حل است.

نماینده ایران در سازمان ملل : 

تحقیقات سازمان ملل درباره 
پهپادهای ایران غیرقانونی است

نماینــده ایران در ســازمان ملــل در نیویورک گفت: 
تحقیقات سازمان ملل درباره ادعاهای بی اساس مربوط 

به پهپادهای ایران، غیرقانونی است.
امیر ســعید ایروانی، ســفیر و نماینده دائم جمهوری 
اســلامی ایران در ســازمان ملل متحد در نیویورک در 
نامه ای به دبیر کل سازمان ملل هشدار داد، تحقیقات 
سازمان ملل درباره ادعاهای بی اساس مربوط به استفاده 
پهپادها در جنگ اوکراین در چارچوب قطعنامه 2231 
غیرقانونی است و این سازمان نباید بر اساس ادعاهای 

کشورهای غربی عمل کند.
ایروانی تاکید کرد: کشــورهای غربی تلاش می کنند 
براساس تفاسیر نادرست و گمراه کننده بین قطعنامه 
2231 شــورای امنیت و استفاده از پهپهادها در جنگ 
اوکراین ارتباط ســاختگی برقــرار کنند. در حالی که 
قطعنامه 2231 نه صادرات را منع کرده و نه به دبیرخانه 
سازمان ملل دستورالعمل و ظرفیت لازم را برای انجام 

این تحقیقات داده است.
 در ایــن نامــه مواضع صریح ایــران درمورد اتهامات و 
ادعاهای بی اساس وارد شده ازسوی تروئیکای اروپایی 
)آلمان، انگلیس و فرانســه( و آمریکا درباره اســتفاده از 
پهپادهــای متعلق به ایران در جنگ اوکراین تشــریح 

شده است.
در این نامه آمده اســت: طعنه آمیز اســت که آمریکا و 
سه کشور اروپایی در نامه های خود ایران را به نقض بند 
خاصی از قطعنامه شــورای امنیت سازمان ملل متهم 
می کنند، در حالی که آن ها خود به نقض تعهد، خروج 
غیرقانونی ایالت متحده از توافق هسته ای و تداوم این 

نقض تعهد ادامه می دهند.

پلوسی ایران را متهم کرد
در حالــی که مقامات کشــورمان تاکید دارند که هیچ 
سلاحی برای استفاده در جنگ اوکراین به روسیه صادر 
نکرده اند، رییس مجلس نمایندگان آمریکا با تکرار ادعای 
مقامات این کشــور مبنی بر فروش پهپاد توسط ایران 
به روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین، گفت که این 

اقدام جهان را ناامن می کند.
نانسی پلوسی، رییس مجلس نمایندگان آمریکا مدعی 
شد، ایران با فروش پهپادها به روسیه که علیه اهدافی 

در اوکراین به کار رفته اند، از امنیت جهان می کاهد.
پلوســی پس از دیدار با آندری پلنکوویچ، نخست وزیر 
کرواسی در زاگرب، در این باره گفت: من فکر می کنم 

ایران در حال مرتکب شدن اشتباه بزرگی است.
او در ادامه این ادعا اظهار کرد: در وهله اول، ما باید بتوانیم 
با این پهپادها مقابله کنیم. این یک فناوری خطرناک 

است و باید متوقف شود.

در آستانه انتخابات کنست

 لاپید - نتانیاهو
رقابتی بدون برنده!

در آســتانه برگزاری انتخابات زودهنگام کنســت 
رژیم صهیونیســتی در روز یکم نوامبر )دهم آبان 
ماه(، تنش های سیاسی میان یائیر لاپید، نخست 
وزیر فعلی و بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر پیشین 

و رهبر مخالفان تشدید شده است. 
این تنش سیاســی تا جایی پیش رفته که لاپید 
در گفت وگویی با  یدیعوت آحرونوت تاکید کرد: 
»ممکن اســت حزب لیکود در صورت شکســت 
بنیامین نتانیاهو در انتخابات آینده کنست، نتایج 
آن را نپذیــرد.« لاپیــد همچنین تصریح کرد که 
تصمیمی برای شــرکت در کابینه تحت نخست 
وزیــری نتانیاهو نــدارد. در مقابل نتانیاهو نیز با 
حمله به یائیر لاپید گفت: »در دوره لاپید گرانی 
حاکم و امنیت شــخصی صهیونیست ها کاهش 
یافته اســت. لاپید چیزی از اقتصاد نمی داند و 
خود وی یه این موضوع اعتراف کرده اســت.« با 
نزدیک تر شــدن به موعد انتخابات بدون شــک 
دور حملات لاپید و نتانیاهو به همدیگر بیشــتر 

هم خواهد شد.
ع شد؟ تقابل از کجا شرو

با نگاهی به رقابت های سیاسی و جناحی نتانیاهو 
و لاپید به نظر می رسد که عمر این تقابل دقیقا به 
یک دهه پیش باز می گردد. لاپید پیش از ورودش 
به سیاست در سال 2012، روزنامه نگار، نویسنده، 

مجری تلویزیون و گوینده خبر بود. 
حــزب میانــه روی »یش عتید« کــه لاپید آن را 
تأسیس کرد با کسب 19 کرسی در اولین انتخابات 
در ســال 2013 توانســت به عنوان دومین حزب 

بزرگ در کنست، وارد پارلمان اسرائیل شود. 
این نتایجِ فراتر از حد انتظار به نفوذ و تقویت وزنه 
سیاســی  لاپید به عنوان یک میانه روی پیشــتاز 
کمک کرد. در مارس 2013 و در پی توافق ائتلاف 
لاپیــد با حزب لیکود، وی به ســمت وزیر دارایی 

اسرائیل منصوب شد. 
اگر چه لاپید تا اواخر ســال 2014 به عنوان وزیر 
دارایی در کابینه نتانیاهو حضور داشت، اما به تدریج 
مخالفت ها و تنش بین این دو منجر به برکناری او 
از کابینه شــد. پس از آن  تخاصم لاپید و نتانیاهو 
روز بــه روز اوج گرفــت. این تخاصم تا جایی پیش 
رفت که لاپید خود را به عنوان رهبر اپوزیســیون 
معرفی کرد و به همین دلیل با نتانیاهو در سال های 

نخست وزیری وی درگیری داشت. 
در ســال 2018 و زمانی که پلیس توصیه کرد که 
نتانیاهو با اتهامات فساد روبرو شود، لاپید به عنوان 

شاهد کلیدی در پرونده ای علیه او معرفی شد.
نقطه عطف

 13 ژوئــن 2021، نقطــه عطفی در تقابل لاپید و 
نتانیاهو بود؛ روزی که به نخســت وزیری نتانیاهو 
پایــان داد. در ایــن روز  ائتلاف بنت – لاپید قدرت 
را به دســت گرفت. از آن روز جای لاپید و نتایاهو 
عوض شد و این بار نخست وزیر پیشین اسرائیل در 
کسوت رهبر اپوزیسیون از هر فرصتی برای حمله 
به این دولت ائتلافی دریع نکرد تا در نهایت شاهد 
سقوط این ائتلاف شکننده و به دنبالش کنار رفتن 
بنت و روی کار آمدن لاپید به عنوان نخست وزیر 

اسرائیل بودیم. 
از ایــن رو مــاه مه 2021 به عنوان نقطه عطف دوم 
در تقابــل نتایاهو – لاپید عمل کرد. چرا که لاپید 
به عنوان نخســت وزیر، مأمور تشکیل کابینه شد. 
از آن زمــان تــا به اکنــون نتایاهو عملا لاپید را به 

شکل مستقیم تری مورد حمله قرار داد. 
از توافق با لبنان بر ســر ترســیم مرزهای دریایی 
در منطقــه نفتی و گازی کاریش که نتانیاهو عملا 
لاپید را به ترس از حزب الله و سدحســن نصرالله 
متهــم کــرد تا عملکرد لاپید در جنگ اوکراین که 
به محل مانور سیاســی نتانیاهو علیه وی بدل شد 
و  دیگر مســائل داخلی در ســرزمین های اشغالی 
که هر روز مورد هجمه لیکود و جریان اپوزیسیون 

به رهبری نتانیاهو قرار می کیرد.
بنیامین نتانیاهو حتی از ســخنرانی یائیر لاپید در 
ســازمان ملل هم برای حملــه به وی دریغ نکرد. 
نتانیاهو در این رابطه عنوان اشت: »سخنان لاپید 
در مجمع عمومی ســازمان ملل مالامال از عجز و 

شکست بود.«
با این حال این حملات، تقابلات و تخاصم ده ساله 
لاپید – نتانیاهو تا به اکون برنده نداشته است. چون 
طبق آخرین نظرسنجی در سرزمین های اشغالی 
هیــچ یــک از دو اردوگاه بنیامین نتانیاهو و یائیر 
لاپید نخواهند توانســت کرسی های لازم را برای 

تشکیل کابینه آینده بدست بیاورند.
نتایج آخرین نظرســنجی نشــان می دهد که اگر 
انتخابات اکنون برگزار شــود، اردوگاه راســت به 
رهبری بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اســبق و 
رئیس حزب لیکود 59 الی60 کرســی در کنِسِت 
به دست خواهد آورد؛ این درحالی است که اردوگاه 
رقیب به رهبری یائیر لاپید، نخســت وزیر کنونی 
اسرائیل 56 الی5۷ کرسی از مجموع 120 کرسی 

کنِسِت را کسب خواهد کرد.
ایــن وضعیت نشــان می دهد که بــاز هم بحران 
سیاســی مزمن در ســرزمین های اشغالی بعد از 
انتخابات یاد شده ادامه خواهد یافت و حتی تشدید 

هم پیدا خواهد کرد.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

 گزارش» روزگار« از کاهش تصدی گری دولت
 در خودروسازی ها

گذاری  دنده عقب در وا
خودروسازان

 11 اسفند ماه سال گذشته، رئیس جمهور در خلل 
صدور فرمان 8 ماده ای برای بهبود عملکرد صنعت 
خودروسازی، واگذاری مدیریت دولتی شرکت های 
خودروسازی را نیز مورد تاکید قرار داد که بر اساس 
این فرمان، واگذاری مدیریت دولتی شــرکت های 
خودروســازی ایران خودرو و ســایپا حداکثر ظرف 
6 مــاه یعنــی تا پایان شــهریور ماه 1401 به بخش 
غیردولتی تعیین تکلیف شــود.در همین راستا نیز 
ســید رضا فاطمی امین وزیر صمت 29 خرداد ماه 
از همکاری با مرکز کانون وکلا و کارشناس رسمی 
قوه قضائیه برای قیمت گذاری تمام اموال مربوط به 
ایرا-ن خودرو سایپا خبر داد و اعلام کرده بود که پس 
از اتمــام مراحل قیمت گذاری، فرایند واگذاری آغاز 
خواهد شد.آنطور که فاطمی امین اعلام کرد قرار بود 
بلوک 40 درصدی سهام سایپا و بلوک 25 درصدی 
ســهام ایران خودرو که مربوط به خود ســهامداری 
)سهام تودلی خودروسازان که سال ها پیش در قالب 
تعاونی کارکنان واگذار شــد( است، از طریق بورس 
به بخش خصوصی واگذار شود تا از این طریق نفوذ 
دولت در خودروسازی ها کاهش یابد.از سویی دیگر 
با توجه به اینکه دولت در ایران خودرو 5.۷ درصد و 
در سایپا نیز 1۷.3 درصد از طریق سازمان گسترش 
و نوســازی صنایع )ای درو( ســهام دارد، حســین 
قربان زاده رئیس ســازمان خصوصی سازی که پیش 
از این گفته بود به دلیل در وثیقه بودن سهام مورد 
نظــر، امکان واگذاری آن وجود ندارد، در نامه ای به 
فاطمی امین پیشنهاد داد که سهام تودلی و باقیمانده 
سهم دولت در ایران خودرو و سایپا به صورت توأمان 

واگذار شوند.
در این بین همانطور که گفته شــد رئیس جمهور 
دســتور داده بود که تا پایان شــهریور واگذاری این 
دو شــرکت تعیین تکلیف شــود اما تا این بازه زمانی 
بــه جز ارزش گذاری شــرکت ها آن هم از ســوی 
خودشــان و نامه نگاری های مختلف، اتفاق خاصی 
در این حوزه نیفتاد تا اینکه در اوایل مهر ماه، احسان 
خانــدوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلســه 
شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون 
اساســی ضمن انتقاد از مقاومت ها در برابر واگذاری 
خودروســازان اعلام کرد که »دستگاه های دولتی 
برای فروش ســهام خودروسازان مقاومت می کنند 
و این سهام را به عنوان وثیقه در بانک ها گذاشته اند. 
بــه گفته خاندوزی، این نهادها یک ماه مهلت دارند 
ایــن وثیقــه را با وثایق دیگر جایگزین کنند؛ در غیر 
ایــن صورت وزارت اقتصاد در این مورد راســا وارد 

عمل خواهد شد.«
ایــن اظهــارات خاندوزی این گمان را ایجاد کرد که 
دولت به صورت قطعی و با توسل به تهدید کسانی 
که در برابر خصوصی ســازی مقاومت می کنند، به 
دنبال واگذاری سهام خودروسازان است، با این حال 
یک ماه هم از ضرب العجل وزیر اقتصاد نگذشــته 
بود که وی شــخصاً از ایــن اظهارات به نوعی عقب 
نشــینی کرد؛ خاندوزی هفته گذشــته اعلام کرد 
کــه »دولت در زمینه تغییر نقش از تصدی گری در 
حوزه خودروســازی عزم خود را جزم کرده اســت و 
بــا توجه به دســتور رئیس جمهور، وزارت صمت و 
وزارت اقتصاد برای بررســی موضوع نشست هایی را 
در ایــن زمینه آغــاز کرده اند تا در این حوزه به یک 

جمع بندی برسیم.«
همچنیــن حســین قربــان زاده رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی اعلام کرد که »درباره برخی موارد 
از جمله پیش نیازها و حذف قیمت گذاری دستوری 
اشتراک نظر ایجاد شد، اما در خصوص نوع واگذاری 
هنوز اختلاف نظرهایی وجود دارد که قرار شــد به 
جای آنکه پشت درهای بسته به بحث گذاشته شود، 
موضوعات با صاحبنظران و کارشناسان به اشتراک 
گذاشته و بر مبنای خرد جمعی تصمیم گیری شود.«
بنابراین به نظر می رسد تیم اقتصادی دولت به جای 
واگذاری ســهام خود در خودروســازان با یک دنده 
عقــب، بــه دنبال تغییر نقش خود در این شــرکت 
هاســت؛ در واقع دولت می خواهد به جای واگذاری 
ســهام خود با کاهش نقــش تصدی گری، فقط به 
اندازه سهام خود در اداره این شرکت ها دخالت کند 

و دامنه نفوذ خود را کاهش دهد.
کاهش تصدی گری دولت باید موقت باشد

در این رابطه رســول ســلیمانی کارشناس صنعت 
خودرو  با اشاره به تغییر نظر تیم اقتصادی دولت برای 
واگذاری خودروســازان، گفت: قاعدتاً تیم اقتصادی 
دولت اعم از ســازمان خصوصی سازی، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و… طبق خواست اولیه مبنی بر 
واگذاری دفعتی سهام وارد عمل شدند اما در ادامه 
وقتی با واقعیات رو به رو شــدند، متوجه تبعات این 
مدل واگذاری شده و به نوعی عقب نشینی کردند.

این کارشــناس صنعت خــودرو اظهار کرد: به نظر 
می رسد دولت هم اکنون به دنبال تغییر نقش تصدی 
گری خود در این شــرکت هاست؛ این موضوع ایده 
خوبی است و می تواند به کاهش دامنه دخالت و نفوذ 
دولت و دخالت به اندازه سهامش منجر شود اما باید 
به صورت موقت و گذرا باشد.سلیمانی افزود: یعنی 
دولت باید به صورت موقت نقش تصدی گری خود را 
کاهش دهد و در ادامه و با ارزیابی دقیق و برنامه ریزی 

درست، نسبت به واگذاری سهام خود اقدام کند. 

بازار سرمایه، قربانی هدایت اشتباه نقدینگی و تداوم تورم

 نقدینگی صرف سفته بازی شد
  سمیه شوریابی/  گروه اقتصاد

 افشــین دهقانی کارشــناس و تحلیلگر بازار سرمایه در خصوص وضعیت 
بازار بورس ابراز داشــت: بازارگردان ها و الگوریتم داران، بازار را به ســطوح 
درآورده اند، هر چند این روند دوساله اخیر طبق سیاست های بانک مرکزی 
به صورت انقباضی توسط دولت در حال رخ دادن است تا تورم را کنترل 
کند اما به اعتقاد من این رویه غلط اســت و نه تنها تورم کنترل نمی شــود 
بلکه تولید نیز نابود خواهد شد و سفره های مردم هر روز کوچکتر و فاصله 
طبقاتی نیز بیشتر خواهد شد.وی افزود: در این شرایط شاهد هستیم که 
نقدینگی از بازار ســرمایه کوچ کرده و نه تنها به بانک ها نرفته بلکه بازار 

مسکن که دخالت دولتی ندارد را دچار سوداگری کرده است.
تداوم سیاست های غلط و افزایش تورم

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تنها راه نجات اقتصاد ویران ایران 
از تأمین مالی شرکت های تولیدی بازار سرمایه می گذرد اظهار داشت: به 

هر میزانی که این سیاست غلط توسط تیم اقتصادی دولت تداوم داشته 
باشد تورم بازارهای موازی بیشتر و همچنین شاهد فقر، تنگدستی و بالا 
رفتن قیمت مسکن و نیز نرخ اجاره بها خواهیم بود که نسل جدید امروز 
را تحت فشار قرار خواهد داد.دهقانی در ادامه بیان کرد: در دولت ریاست 
جمهوری پیشــین اتفاق خوبی که شــاهد بودیم این بود که 50 میلیون از 
ایرانیان، سهامدار شرکت های ایران شدند اما چون راه نقدینگی از طریق 
صندوق پروژه شــرکت ها به تولید ختم نشــد و صرف بر ســفته بازی شد 
مجبور شدند بازار سرمایه را قربانی کنند و چنانچه نقدینگی به درستی به 
سمت شرکت ها هدایت می شد، امروز اقتصاد ایران زنده بود و همه مردم 
از منافع سهم هایشان استفاده می کردند، نه اینکه شاهد نابودی سرمایه 

هایشان در بازار تولیدی کشور باشند.
هدایت به سمت تولید با فروش بلوکی از طریق صندوق شرکت ها

این تحلیلگر بازار سرمایه در جهت بهبود وضعیت بازار بورس تأکید کرد: 

اگر تصمیم گیران و نهادهای بالا دســتی بخواهند، بازار ســرمایه می تواند 
تغییر مسیر بدهد، با کم کردن نرخ بهره بین بانکی و تعامل بانک مرکزی 
می شود نقدینگی را با پشتوانه خلق کرد و به سمت تولید نیز هدایت کرد، 
به شخصه معتقد هستم که دخالت اشخاص حقوقی و بازارگردان ها برای 
تأمین مالی و نوســان گیری، بازار را منفی کرده اســت و پیشنهاد می کنم 
که معاملات حقوقی ها و ســهامداران عمده به صورت بلوکی و فصلی بر 
روی تابلو امکان پذیر باشــد، به این صورت اقتصاد به دســت مردم سپرده 
خواهد شــد هرچند متفکران و تصمیم گیران فعلی به دنبال روش ها و 
شبیه سازی های دیگر مانند ارزهای دیجیتال یا سایر بورس های کشور 
های دیگر هستند که با حمایت از تولید و تأمین مالی درست، فاصله زمین 
تا آسمان را دارد.دهقانی در نهایت خاطر نشان کرد: نقدینگی باید از طریق 
صندوق شــرکت ها با فروش بلوکی به ســمت تولید هدایت شود نه اینکه 

صرف سفته بازی و نوسان گیری حقوقی ها شود.

یک کارشناس مسکن:

کشور جا افتاده است گران خریدن مسکن در  فرهنگ 
یک کارشناس بازار مسکن گفت: متاسفانه به دلیل جا افتادن فرهنگ 
گران خریدن در کشــور، هر زمان که خانه گران می شــود بســیاری از 
افــراد بــرای خرید هجوم می آورند و همین عامل باعث گرانی بیشــتر 
می شود ولی در زمان هایی مثل الان که بازار مقداری افت کرده اقدام 

به خرید نمی کنند تا به زعم خودشان ارزان تر شود.
حســن محتشــم اظهار کرد: بازار مسکن همیشه فراز و فرود داشته و 
به دلیل افزایش شدید قیمت ها بین سال های 139۷ تا 1399 امسال 
مثل سال گذشته انتظار می رفت با یک رکود نسبی مواجه شویم و بازار 
مسکن کمتر از نرخ تورم رشد کند. اما در نیمه اول سال جاری قیمت 

مسکن در تهران حدود 25 درصد افزایش یافت که غیرمنتظره بود.
وی افــزود: در شــهریور و مهرمــاه روند افزایش قیمت ها تا حد زیادی 
کاهش پیدا کرد و بازار به لحاظ تعداد معاملات و رشــد قیمت دچار 
رکود شــد. این موضوع از شــرایط عمومی اقتصاد نشأت می گیرد که 
سرمایه گذاران در اکثر بخش های اقتصادی دست به عصا راه می روند.

این کارشــناس بازار مســکن با بیان این که در بخش املاک دو گروه 
شــامل خریداران مصرفی و ســرمایه ای وجود دارند گفت: با توجه به 
کســادی و ابهــام موجــود، هردو گروه از بازار ملک کنار کشــیده اند. 
وقتی شــرایط به گونه ای اســت که تکلیف مردم با کســب و کارشان 
قطعی نیســت ســرمایه گذاری نمی کنند. بخش مصرفی هم در زمانی 
می تواند اقدام خرید خانه کند که کســب و کارش رونق  داشــته باشد 
تا از طریق پس انداز و تســهیلات، مســکن بخرد اما هم اکنون چنین 

شرایطی فراهم نیست.
محتشــم تصریح کرد: متاســفانه در کشور ما فرهنگ گران خریدن جا 
افتاده است. تجربه دهه های گذشته در کشور نشان داده وقتی قیمت 
یک کالا مثل مسکن بالا می رود بسیاری از مردم آن کالا را می خرند 
تا به زعم خودشــان از گرانی جا نمانند. ولی در زمان هایی مانند الان 
که قیمت ها متوقف شــده یا کاهش یافته اقدام به خرید نمی کنند و 
می گویند نخریم چون ممکن است ارزان ترشود. اما معمولا بعد از مدتی 

دوباره شاهد اوج گرفتن قیمت مسکن هستیم و افراد بسیاری از بازار 
جا می ماند. بنابراین توقف قیمت مســکن کمکی به اقتصاد خانواده ها 

نمی کند و فقط به رکود دامن می زند.
وی درباره پیش بینی بازار مسکن در ماه های پیش رو گفت: معمولا در 
فصل پاییز به دلیل بازگشایی مدارس و شروع سرما با کاهش معاملات 

مسکن مواجهیم و این شرایط تا دو ماهه پایانی سال ادامه می یابد.
این کارشــناس بازار مســکن با اشــاره به کاهش حدود 50 درصدی 
ســاخت و ســاز در تهران خاطرنشــان کرد: تولید مسکن در تهران از 
سالیانه 150 هزار واحد به 52 هزار واحد در سال گذشته رسیده بود. 
شــهرداری برنامه هایی را برای افزایش ســاخت و ساز از جمله احداث 
180 هزار واحد نهضت  ملی مســکن در دســتور کار قرار داد و اعلام 
کرد که می خواهد ســاخت و ســاز بخش خصوصی را نیز به 150 هزار 
واحد برساند اما عملا تولید مسکن در کلان شهر تهران نسبت به سال 

گذشته نصف شده و به حدود 25 هزار واحد در سال رسیده است.

گزارش

پیش بینی قیمت دلار تا پایان سال 1401

  ریزش قیمت دلار
 منتفی است

 میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد
 قیمت دلار در حالی در بازار آزاد در ماه های 
گذشــته بــه دلایلی نظیر نتیجــه مذاکرات 
برجــام، بحران های داخلی و خارجی، قیمت 
دلار هرات، رشــد نقدینگی و تورم در نوسان 
بوده که سوال اصلی این است که این مهم ترین 
متغیر اقتصادی تا پایان ســال به چه قیمتی 

خواهد رسید.
قیمت دلار در شش ماهه ابتدای 1401 شاهد 
افزایشی 20 درصدی بود به طوری که از 26 
هزار و 250 هزار تومان ابتدای سال به 31 هزار 
و 520 تومان در پایان شهریور 1401 رسید. 
این در حالی است که دلار در 6 ماهه نخست 

سال 1400 حدود 11 درصد رشد داشت.
 ارتباط قیمت دلار و رشد نقدینگی 

در سال ۱40۱
ســهراب دل انگیزان می گوید: اگر نرخ رشــد 
نقدینگی را برای سال 1401 حدود 30 درصد 
در نظر بگیریم و بخواهیم آن را در قیمت دلار 
لحــاظ کنیم، بــا توجه به آنکه قیمت دلار در 
ابتدای ســال حدود 24 هــزار تومان به طور 
متوســط بوده اســت، بنابراین 30 درصد 24 
هزار تومانِ قیمت دلار، 8 هزار تومان اســت. 
ازاین رو دلار 24 هزار تومانی در شرایطی که 
رشد نقدینگی 30 درصد در نظر گرفته شود 

به 32 هزار تومان می رسد.
این اقتصاددان با اشاره به اینکه رشد نقدینگی 
بیــش از 30 درصد خواهد بود، ادامه داد: اگر 
نرخ رشد نقدینگی 10 درصد بیشتر شود و به 
40 درصد برســد به طور متوسط قیمت دلار 
را 3 هــزار تومــان افزایش خواهد داد و از 32 
هزار تومان به 35 هزار تومان خواهد رساند.

ذخایر ارزی کاهش یافت؟
بــه گفتــه عضو هیات علمی دانشــگاه رازی 
کرمانشاه، نکته مهم بعدی این است که »نرخ 
ارز براســاس توان عرضه اسکناس آن به بازار 
چقدر اســت؟« و همچنین »عرضه اسکناس 

دلار به بازار به چه میزان است؟«
دل انگیزان ادامه داد: اگر عرضه اســکناس به 
بازار را در طول یک ســال گذشــته 12 تا 15 
میلیارد دلار در نظر بگیریم، به نظر نمی رسد 
این رقم در سال 1401 نسبت به سال گذشته 
بیشتر شود، زیرا گرچه میزان صادرات کشور 
از نظر ریالی به دلیل افزایش قیمت ها و تورم 
افزایش یافته، اما از نظر وزنی، صادرات نفتی 
و غیرنفتی کشــور کاهش پیدا کرده اســت؛ 
بنابراین درآمد دلاری کشور افزایشی نداشته؛ 
حتــی با کاهــش 10 تا 12 درصدی صادرات 
کشــور از نظــر وزنی، به همــان میزان توان 
پاســخگویی ارز اســکناس دلار کاهش یافته 

است.
تغییر جهت دلار ممکن است

این اقتصاددان با بیان اینکه کمبود اسکناس 
دلار به دلیل کاهش صادرات می تواند 3 هزار 
تومان قیمت دلار را افزایش دهد، گفت: حال 
می خواهیم تاثیر بحران های داخلی یا خارجی 
را بر قیمت دلار محک بزنیم. اگر بحرانی مثل 
بحران هــای جنگــی و بحرانی که روابط بین 
المللی ما را از شرایط کنونی بدتر می کند اتفاق 
بیفتــد، چنین بحرانی می تواند تقریبا 3 هزار 
تومان قیمت دلار را در مسیر افزایش قرار دهد.

دل انگیزان ادامه داد: بنابراین پیش بینی من 
با توجه به پارامتر های پیش گفته این اســت 
که در چنین شــرایطی قیمت دلار بین 32 تا 
39 هزار تومان تا پایان ســال نوســان خواهد 
کرد. البته این ســخن تا زمانی اســت که هیچ 
اتفاق پیش بینی نشده ای نیفتاده باشد و اگر 
اتفاق پیش بینی نشــده بیفتد ممکن اســت 
جهت مسیر دلار را به گونه ای دیگر رقم بزند.

رد پای اعتراضات بر قیمت دلار
بــه گفتــه عضو هیات علمی دانشــگاه رازی 
کرمانشــاه، فرسایشی شدن مذاکرات برجام 
موجب شده تاثیر آن بر قیمت دلار به حداقل 
ممکن برسد و به همین دلیل اخبار جدید آن 
در مورد به بن بســت رســیدن این مذاکرات، 
تاثیر چندانی بر قیمت دلار نداشت. نرخ دلار 
در حال حاضر روند منطقی خود را طی می کند 
و نوسان آن در کانال های 32 تا 34 هزار تومان 
نوسانی نیست که تحلیل آن را ناممکن کند، 
زیرا دلار ممکن است در یک روز 500 تومان 
نوســان داشته باشــد، ولی در طول یک ماه 
حدود 2 هزار تومان جابه جا شــود. از ابتدای 
ســال هم روند قیمتــی دلار این گونه بوده و 
از حــدود 23 هــزار تومان به نزدیک 33 هزار 

تومان رسیده است.
دل انگیــزان ادامه داد: اعتراضات اخیر هم بر 
قیمت دلار تاثیر گذاشت و قیمت آن را از 30 
هزار تومان به نزدیک 33 هزار تومان رساند.

وی معتقد است قیمت دلار به واسطه تقاضای 
ارزی افزایش نخواهد یافت، زیرا واردات پیش 
از ســال 9۷ زیاد بود؛ ولی از ســال 9۷ به بعد 
به حداقل ممکن خود رســیده و تنها شــاهد 
واردات حجم کمی کالا های مصرفی، پوشاک 
و واردات کالا های واســطه ای یا لوازم یدکی 
هستیم. از طرفی آینده واردات خودرو نیز به 

دلیل کمبود ارز در ابهام است.

« آخرین وضعیت فرار سرمایه در کشور را بررسی می کند؛ گار  »روز

بر باد رفته
درحالی که گفته می شــود از سال 1390 
تاکنــون معــادل 98.4 میلیــارد دلار و 
به طورمتوســط سالانه 11 میلیارد دلار از 
اقتصاد ایران خارج شده است، با این وجود 
هنوز آمار دقیقی از میزان فرار سرمایه در 
دسترس نیست، چراکه تنها راه محاسبه، 
بررســی تفاوت کل درآمد ارزی کشــور و 
موجودی ارزی فعلی در زمانی اســت که 

میزان واردات را از آن کم کرده باشیم.
طبــق اعــداد بــرآوردی کــه در چنین 
فضایی تخمین زده می شود، فرار سرمایه 
ســالانه حدود 10 میلیارد دلار در ســال 
اســت، وگرنه هیچ ســند دیگری وجود 
ندارد، اما آنچه مشــخص است آمار بالای 
سرمایه گذاری های ایرانیان در کشورهایی 
مانند امارات و ترکیه و ثبت شــرکت های 
فراوان از سوی ایرانیان در این مقاصد است.
چالشی بزرگ که به دلایلی چون تحریم ها، 
بازی برخی سیاسیون، بی ثباتی های ارزی 
و شرایط ناخوشایند اقتصادی بازمی گردد 
که هرکــدام مانعــی بــرای ماندگاری 
ســرمایه های خرد و کلان مردم اســت، 
حال آنکه فرار ســرمایه از کشــور جریان 
تازه ای نیست هر زمان که ارزش پول ملی 
با کاهش مواجه شده این پدیده نیز بیشتر 
رخ داده اســت. عده ای با تبدیل نقدینگی 
خود به ارز و خروج از کشور، برخی دیگر از 
طریق صرافی ها و بخش دیگر هم مربوط به 
فعالیت های اقتصادی است که ارز حاصل 

از آن وارد کشور نشده است.
طــی چنــد ماه اخیــر کــه نگرانی های 
اقتصادی مردم بیشتر شده، این روند هم 
شــدت بیشتری گرفته ضمن آنکه نسبت 
به خرید ملک در کشــورهای همســایه و 
حتی کشورهای اروپایی بیش ازپیش اقدام 
شــده است. براساس دیدگاه کارشناسان 
اقتصادی اگر خواهان ماندگاری ســرمایه 
در کشــور باشــیم، ایجاد بســتری امن، 
سودآوری، ارتباط با جهان و چشم اندازی 

روشن از اقتصاد ایران لازم است که نهادی 
جــز دولت هم توان فراهم ســازی چنین 

شرایطی را ندارد.

خروج افراد مهم تر از فرار سرمایه
اما پرسش آن است که دلایل و مهم ترین 
راه های خروج ســرمایه از ایران چیســت 
و چــه اقداماتــی باید انجام داد تا بتوان از 
فرار سرمایه ممانعت کرد؟به نظر می رسد 
در شــرایط فعلــی، مهم تریــن راه حل و 
پیش نیــاز برای بهبود ســرمایه گذاری و 
فضای کســب وکار، فراهم کردن فضایی 
امن برای سرمایه گذار است، زیرا زمانی که 
فرد احساس ناامنی اقتصادی می کند برای 
ورود ســرمایه های خود با ابهام مواجه و از 
شروع فعالیت اقتصادی منصرف می شود.

در مجموع آنچه همه کارشناسان نسبت 
به آن تأکید دارند، ایجاد امنیت و آرامش 
در ایران است که باعث ماندگاری سرمایه 
می شــود، اطمینانــی که سال هاســت 
دولتمردان نتوانسته اند به سرمایه گذاران 
بدهند و حاصل نمی شود مگر اینکه ایران 
ارتبــاط خود را با بانــک جهانی و جهان 
تصحیح کند. قطعاً سرمایه در هرکجا که 
امنیت داشته باشد به همان نقطه منتقل 
می شــود.در این باره »شــهرام معینی« 
اقتصــاددان و عضو هیئــت علمی گروه 
اقتصاد دانشــگاه اصفهان  اظهار می کند: 
عبارت فرار سرمایه از ایران بسیار شنیده 
می شــود اما بهتر است این موضوع با آمار 
و ارقام گفته شــود تا شــفافیت بیشتری 
داشته باشد. برای جابه جایی سرمایه بین 

کشــورها، لازم است ســرمایه از مبدا به 
سمت مقصد حرکت کند و باید به صورت 

ارز باشد.
به گفته وی، این ارز خارج شده حاصل از 
صادرات کالاهای ایرانی اســت که بخشی 
از آن به کشــور بازنگشــته و ذخیره نشده 
است. زمانی که کالا صادر می شود، باید ارز 
حاصل از آن وارد کشــور شود یا به صورت 
کالای مصرفی یا واسطه ای بازگردد، حال 
اگر به هر دلیلی این ارز وارد نشود به فرار 

سرمایه تعبیر می شود.
این اقتصاددان اضافه می کند: ممکن است 
بخشی از این سرمایه صرف واردات کالای 
قاچاق یا ارز حاصل از آن با تأخیر وارد کشور 
شود، همچنین ممکن است صادرکننده 
ترجیح دهد ارز حاصل از صادرات کالای 

خود را وارد کشور نکند؛ نکته ای که وجود 
دارد آن است که کل درآمد ارزی کشور ما 
ناچیز و به عدد 50 میلیارد دلار می رسد، 
حال چقدر از این سرمایه خارج می شود که 
تحت عنوان فرار بزرگ از آن نام برده شود؟

معینــی ادامه می دهد: بنابراین چون آمار 
صحیحی دراین بــاره وجود ندارد، گفته 
می شود فرار سرمایه زیاد است درحالی که 
در مقیاس جهانی چندان روشــن نیست. 
بخشی از خروج سرمایه نیز اموال افرادی 
اســت که مصمم به مهاجرت می شوند و 
بدیهی اســت ســرمایه خود را هم خارج 
می کننــد. مثلًا فردی ملکــی در ترکیه 
می خــرد که این ها ســرمایه های خردی 
هستند که معمولاً توسط مهاجران خارج 

می شود.
وی یادآور می شود: البته این موضوع را هم 
بایــد در نظر گرفت همان گونه که خروج 
سرمایه از کشور را داریم، ورود سرمایه هم 

انجام می گیرد.
این اقتصاددان در رابطه با دلایل شــدت 
یافتــن چنین رفتــاری می گوید: علت 
آنکه افراد متمایل هســتند تا ســرمایه 
خــود را از ایران خــارج کنند، به فقدان 
چشــم اندازی مثبــت از اقتصــاد ایران 
بازمی گــردد. در دهه هــای ۷0 تــا 80 
بسیاری از ســرمایه گذاران کشورهای 
دیگر متمایل بودند سرمایه خود را وارد 
ایران کنند اما اکنون با چشــم اندازی که 
وجود دارد، افراد ناامید از آینده اقتصادی 
و اجتماعی کشور به امید آینده ای بهتر، 
مصمم به مهاجرت هســتند و ســرمایه 
خود را هم می برند.معینی خاطرنشــان 
می کند: به نظر می رســد موردی که در 
ایــن فرآیند اهمیت بیشــتری دارد، آن 
اســت که چه قشر و چه نیروهایی اقدام 
به مهاجرت می کند؟ درواقع خروج افراد 
شاید بسیار مهم تر از خروج سرمایه های 

نقدی آن ها باشد.

خبر ویژه

نماینــده کارگــران درباره اجرای حق مســکن 650 هزار 
تومانی گفت: مصوبه حق مسکن 650 هزار تومانی باید از 
فروردین ماه اجرایی شــود. کارفرمایان باید مابه التفاوت 

را پرداخت کنند.
هادی ابوی، نماینده کارگران در شورای عالی کار دبا اشاره 
به ابلاغیه حق مســکن 650 هزار تومانی گفت:این مصوبه 
30 مهر ماه از ســوی اداره کل روابط کار و جبران خدمت 

به استان ها ابلاغ شد.
وی ادامه داد: مابه تفاوت این مصوبه باید از فروردین ماه به 

کارگران پرداخت شود.کارگران از ابتدای فروردین ماه هر 
ماه 100 هزار تومان از کارفرما بابت عدم اجرای ناقص حق 
مسکن طلب دارند که اکنون با ابلاغ مصوبه باید پرداخت 
شود.ابوی اظهار داشت: رقم حق مسکن چشمگیر نیست و 
حتی هزینه کارمزد مشاور املاک را هم برای کارگر پوشش 
نمی دهد و به عنوان یک کمک هزینه مطرح اســت. عمده 
تمرکز شورای عالی کار روی حقوق و معیشت است و ما هنوز 
از نقطــه مطلوب برای کارگر که در وضع اقتصادی موجود 
یک زندگی آبرومندانه و در رفاه داشته باشد، فاصله داریم.

اما با افزایش 5۷ درصدی دســتمزد 1401 امید به کار در 
کارگران افزایش یافت و ماندگاری آنها در مشاغل زیاد شد.
متن ابلاغیه اداره کل روابط کار و جبران خدمت به شــرح 
زیر است:»با عنایت به مصوبه کمیسیون موضوع اصل 138 
قانون اساســی مورخ 20/۷/1401، کمک هزینه مســکن 
کارگران مشمول قانون کار که از ابتدای فروردین ماه سال 
1401 ماهانــه مبلغ 000/500/6 ریال )شــش میلیون و 
پانصد هزار ریال( تعیین شــده است، به ادارات کل تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی استان ها ابلاغ شد.

نماینده کارگران در شورای عالی کار:

مابه التفاوت حق مسکن باید از فروردین ماه پرداخت شود
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نفت و انرژی 4

گذار می کنند؟ آسیا وا آیا بنگاه های اروپایی بازار را به 

بحران انرژی گریبانگیر شرکت های قاره سبز

کوتاه از انرژی

بین الملل

نفت از افت دلار دلگرم شد
قیمــت نفــت در معاملات دیروز  تحت 
تاثیــر افــت ارزش دلار، افزایش یافت 
اما نگرانی هایــی که پیرامون دورنمای 
تقاضــای جهانی برای ســوخت وجود 
دارد، رشــد قیمت را محدود کرد. بهای 
معاملات نفت برنت با 2۷ سنت افزایش، 
به 93 دلار و 53 سنت در هر بشکه رسید. 
نفت برنت روز گذشــته سه درصد نزول 
کرده بود. بهای معاملات وســت تگزاس 
اینترمدیــت آمریــکا بــرای تحویل در 
دسامبر با 36 سنت افزایش، به 84 دلار 
و 94 سنت در هر بشکه رسید. شاخص 
نفــت آمریکا روز گذشــته با 0.6 درصد 
کاهش بســته شــده بود.شاخص دلار 
آمریکا ابتدای معاملات روز ســه شنبه 
کاهش یافــت و نفت را برای خریداران 
غیرآمریکایــی ارزان تر کرد. با این حال، 
نشــانه های فعالیت اقتصادی نامطمئن 
در آمریــکا و چین که بزرگترین مصرف 
کنندگان نفت در جهان هســتند، مانع 
افزایش بیشتر قیمت ها شد.واندانا هری، 
موسس شــرکت تحلیل بازار نفت واندا 
اینسایتس در این باره گفت: بجز نوسان 
قیمت اواسط معاملات روزانه، معاملات 
نفت برنت و وســت تگزاس اینترمدیت 
از پنج شــنبه گذشته، در بازه محدودی 
حبس شده اند. عوامل عرضه و تقاضا تا 
حدود زیادی بدون تغییر مانده اند و بازار 
نفت به تحولات اقتصادی واکنش نشان 
می دهــد. بخش زیادی از دورنمای تیره 
تقاضا برای ســوخت تا به حال از ســوی 
بازار هضم شــده اســت بنابراین، فشار 
کاهشــی بیشــتر ممکن است آهسته 
باشد.نظرســنجی ماهانــه آژانس اس 
انــد پی گلوبال از مدیران خرید که روز 
دوشــنبه منتشر شد، نشان داد فعالیت 
تجــاری آمریکا در اکتبر برای چهارمین 
مــاه متوالی رشــد منفی پیــدا کرده و 
شــرکتهای خدماتی و تولیدکنندگان 
اظهــار کردند که تقاضای مشــتریان، 
کاهش پیدا کرده اســت.ضعیف شدن 
تقاضا نشــان می دهد کــه افزایش نرخ 
بهره از ســوی بانک مرکزی آمریکا برای 
مبارزه با تورم، موثر واقع شــده و ممکن 
است مقامات فدرال رزرو را متقاعد کند 
سیاستهای افزایش نرخ بهره را ملایم تر 

کنند .

 تجارت نفت و گاز 
 باید از سیاست 

دور نگه داشته شود
رئیــس شــرکت دولتی قطــر انرژی 
اعــلام کرد تجارت نفــت و گاز باید از 
سیاست دور نگه داشته شود و خواستار 
سیاســت هایی بــرای فاصله گرفتن از 
تحریم هــا و توافق های ضــد بازار آزاد 
شــد. این اظهارات سعد الکعبی که در 
آســتانه کنفرانس مجمع کشــورهای 
صادرکننــده گاز )GECF( در مصــر 
مطرح شد، منعکس کننده دیدگاه های 
بســیاری از بازیگران صنعت اســت که 
واهمــه دارند طرح گــروه هفت برای 
اعمال ســقف قیمت برای نفت روسیه، 
تجــارت جهانی را فلج کند.قطر انرژی، 
یکــی از بزرگترین صادرکنندگان گاز 
طبیعــی مایع )ال ان جــی( در جهان 
است.کشورهای صنعتی گروه هفت ماه 
گذشته موافقت کردند از پنجم دسامبر، 
برای فروش نفت روســیه، سقف قیمت 
نفت اعمال کنند. کمیسیون اروپا هفته 
گذشــته جدیدترین تدابیر اضطراری 
خود را برای مقابله با قیمت های بالای 
انرژی پیشــنهاد کرد اما ســقف قیمت 
برای گاز که میان کشــورهای اتحادیه 
اروپــا درباره آن اختــلاف وجود دارد، 
در میــان این تدابیــر نبود.بیش از 15 
کشــور عضو اتحادیه اروپا شامل ایتالیا، 
لهستان، یونان و بلژیک، خواستار سقف 
قیمت برای گاز در اتحادیه اروپا شدند 
اما دربــاره مکانیزم آن اختلاف دارند. 
آلمان و هلند هشدار دادند سقف قیمت 
باعث خواهد شــد کشورهای اروپایی 
بــرای خرید گاز در بازارهای جهانی در 
طول زمســتان که عرضه روسیه اندک 
خواهد بود، با دشــواری روبرو شــوند.
کعبــی که وزیر انرژی قطر هم اســت، 
اظهار کــرد: دولت ها باید خرابکاری و 
حملات نظامی به زیرســاخت انرژی یا 
شبکه های برق را محکوم کنند. روسیه 
ماه جاری حمــلات هوایی به اوکراین 
را تشــدید کرد و موشک ها و پهپادها، 
شــهرهای بزرگ و زیرســاخت انرژی 

اوکراین را هدف گرفتند. 

عضو کمیسیون انرژی مجلس :

 حدود 3۵ درصد آب شرب 
در مسیر توزیع از بین می رود

عضو کمیســیون انــرژی مجلس گفت: بالغ 
بر 35 درصد آب شــرب که برای آن هزینه 
بســیاری شده در مســیر انتقال و توزیع در 
ســطح شــهر از بین مــی رود، در حالی که 
مدیریــت جامع می گوید؛ در قدم نخســت 
باید از هر آنچه در اختیار داریم به درســتی 
استفاده کنیم.پرویز محمدنژادقاضی محله 
درباره هشــدارهای اخیر در رابطه با کمبود 
آب در کشور، گفت: ابتدا باید بپذیریم ایران 
در منطقه خشــک و نیمه خشــک قرار دارد 
چراکه در ادامه می توان برنامه جامع، مدون 
و قــوی را برای حل بحــران کم آبی اجرای 
کــرد اما متاســفانه در ادوار مختلف چندان 
به مســئله آب اهمیتی داده نشده به همین 
دلیــل امــروز کار به جای باریک رســیده 
چراکه بارش ها بســیار کم شــده و از منابع 
زیرزمینی و ســدها نیز بسیار برداشت شده 
اســت لذا زنگ خطر مواجه شــدن با بی آبی 
در کشور به صدا درآمده است.نماینده مردم 
لنگرود در مجلس شــورای اســلامی، ادامه 
داد: جمع آوری آب های ســطحی و بازیافت 
فاضــلاب برای اســتفاده صنایع آب بر و راه 
انداختن تصفیه خانه ها مســئله ای است که 
وزارت نیرو باید برای آن برنامه داشته باشد 
همچنیــن ایجاد آب بندها در نقاط مختلف 
کشــور از اهمیــت فراوان برخوردار اســت. 
عضو کمیســیون انرژی مجلس با بیان اینکه 
اســتفاده از مجموعه تالاب ها مسئله دیگری 
اســت که باید مورد توجه قرار گیرد، اضافه 
کرد: متاســفانه تالاب هــای ما از حیزانتفاع 
خارج شــده اند شــاید به این دلیل است که 
دولــت منابع آبی ســهل الوصول تری مانند 
ســدها، چاه ها، و... در اختیار داشــته است.
محمدنژاد با تاکید بر اینکه مســئله دیگری 
که بسیار مهم است بحث مدیریت بهره وری 
و اســتفاده صحیح و جلوگیری از تلفات آب 
اســت، توضیــح داد: بالغ بــر 35 درصد آب 
شــرب که برای آن هزینه بســیاری شــده 
در مســیر انتقال و توزیع در ســطح شهر از 
بیــن می رود، در حالی کــه مدیریت جامع 
می گویــد؛ در قدم نخســت باید از هر آنچه 
در اختیار داریم به درســتی اســتفاده کنیم 
لــذا دولت باید تمام هــم و غم خود را برای 
اســتفاده بهینه از انرژی بگذارد که آب هم 
یکی از آن ها است چراکه در این زمینه بسیار 
فقیر هستیم.عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی معتقد است مدیریت مصرف 
در حوزه مصارف مشــترکین مسئله دیگری 
اســت که باید مورد توجه قرار گیرد چراکه 
اکنون چندان عدالتی در پرداخت هزینه ها، 

مصارف و تعرفه ها وجود ندارد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس :

 وزارت نیرو جدیتی 
برای حل مسئله آب ندارد

عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه در 
شعارهای مسئولان وزارت نیرو جدیتی برای 
حل مســئله آب دیده نمی شود، اظهار کرد: 
مجلس در قانون بودجه برای بارورسازی ابرها 
بودجه در نظر گرفته اســت.هادی بیگی نژاد 
عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به 
هشدارهای اخیر مسئولان در رابطه با بحران 
کمبود آب در کشور، گفت: تاکنون در کشور 
به مسئله آب به عنوان یک بحران نگاه نشده 
اســت مگر اینکه مشــکلی مانند تمام شدن 
آب پشــت ســد همدان پیش بیاید تا به فکر 
انجام یک سری کارها بی افتیم، در حالی که 
مســئله مربوط به آب را باید قبل از رســیدن 
به مرحله بحران پیگیری کرد.نماینده مردم 
ملایر در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: 
دستورالعمل ها، مطالعات و تحقیقات بسیاری 
نیز در حوزه آب انجام شده که موجود هستند، 
درواقع چندین سال قبل برای عبور از بحران 
آب کارهای تحقیقاتی بســیاری انجام شده 
است لذا فقط باید این مطالعات علمی را اجرا 
کرد و دیگر نیاز به تحقیقات جدید نیســت 
اما آنچه نیاز اســت جدیت در اجرا است.وی 
بــا بیان اینکه اعتبارات در نظر گرفته شــده 
بــرای اجرای برنامه های جلوگیری از کمبود 
آب نیز محدود اســت و این مســئله یکی از 
اصلی ترین دلایل عدم حل این مشکل است، 
افزود: عدم توانمندی مدیران اجرایی و عدم 
اولویت بندی کارها را باید به این مسئله افزود، 
هرچنــد در قانون بودجه 1401 قوانین لازم 
برای کامل شــدن مطالعات اطلس آب ایران 
در نظر گرفته شــد، اینکه چه صنعتی را در 
چه منطقه ای توســعه دهیم یا ندهیم.عضو 
کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه در شعارهای مسئولان وزارت نیرو 
جدیتی برای حل مسئله آب دیده نمی شود، 
اظهــار کرد: مجلس در قانــون بودجه برای 
بارورســازی ابرها نیــز بودجه در نظر گرفته 
و کارهای تحقیقاتی آن انجام شــده اســت 
بنابرایــن کســری قانون وجــود ندارد و این 

مهم تنها نیازمند اجرا است.

دولت هــای اروپایــی در تلاش برای پــر کردن 95 
درصدی ذخایر گاز تا اول نوامبر هستند. این امر تا حد 
زیادی با واردات گاز نروژی، LNG و همچنین افزایش 
اندک عرضه الجزایر و آذربایجان محقق می شود.البته، 
باوجود کاهش عرضه گاز روسیه بین مارس و آگوست، 
همچنان بخش قابل توجهی از واردات اروپا در ســال 
2022 را به خود اختصاص می دهد. بنابراین حداکثر 
ظرفیت واردات غیرروســی اروپا تنها اندکی افزایش 
یافته اســت، البته احتمال رشد بیشتر واردات وجود 
دارد.بــرای نمونــه، با نصب حداکثر پنج واحد ذخیره 
سازی شناور و گازی سازی مجدد )پایانه های واردات 
LNG( در آلمــان و یــک واحــد در ایتالیا، بزرگترین 
افزایش واردات در زمســتان پیش بینی می شود، اما 
پیش از ژانویه فعالیت خود را آغاز نخواهند کرد. علاوه 
بر این، بازار جهانی LNG حداقل تا سال 2024 فشرده 
خواهد بود و کاهش اندکی در قیمت مورد انتظار است.

ظرفیت ذخیره ســازی معمولاً در طول یک زمستان 
عــادی اروپایی تقریباً بــه 60 درصد کاهش می یابد 
اما این کاهش از نظر تاریخی با واردات گاز روســیه 
در طول زمســتان جبران می شــد. در غیاب چنین 
وارداتی، حتی اگر ذخیره ســازی گاز کامل و کاهش 
تقاضا موفقیت آمیز باشد، باز میزان گاز اروپا احتمالاً 
تا اوایل ســال 2023 به سطح صفر نزدیک می شوند. 
بنابراین، برای دســتیابی به هدف ذخیره ســازی 95 
درصدی در پاییز 2023، اروپا باید 20 درصد بیشتر از 
سطح معمول گاز خریداری کند و برخلاف سال 2022 
ناگزیر به واردات غیرروســی است.به باور کارشناسان 
قیمت گاز طبیعی در سال 2023 اندکی کاهش خواهد 
یافت، اما این تا موضوع ناشــی از بیکاری قابل توجه 
ظرفیت در بخش صنعتی و انرژی بر است، بنابراین از 
هرگونه بهبود اقتصادی قبل از سال 2024 جلوگیری 
می کند.بنگاه های صنعتی در کشــورهای اروپایی در 
غیــاب گاز به ســمت جایگزین هایی مانند بیومتان، 
زغال سنگ یا جایگزین های دیگر خواهند رفت، اما، 
این جایگزین ها احتمالاً نسبت به فرآیندهای صنعتی 

مرتبط با گاز سطح پایین تری داشته و بنگاه ها احتمالا 
هزینه های اولیه زیادی را متحمل خواهند شــد. در 

این میان توانایی بخش خانگی نیز محدود می شود.

کنش بنگاه های اروپایی وا
در ظاهــر، شــرکت های صنعتــی اروپایی چهره ای 
شجاعانه از خود نشان می دهند در حالی که برخی به 
دنبال زغال ســنگ و سایر سوخت های فسیلی برای 
عبور از زمستان هستند، برخی دیگر نیز خوش بینانه 
درباره انقلاب سبز صحبت می کنند. اما در حال حاضر 
شــواهدی وجود دارد که نشان می دهد شرکت های 
بــزرگ در حال کاهش تولیــد در برخی بخش ها به 
دلیل کمبود انرژی حتی پیش از شروع فصل زمستان 
هســتند. بنابراین زنگ خطر در میان سیاستمداران 
اروپا به صدا درآمده است . الکساندر دی کرو، نخست 
وزیر بلژیک اظهار داشت: ما در معرض خطر صنعتی 
زدایی گسترده قاره اروپا هستیم.گاز مهمترین منبع 
انرژی برای شرکت های صنعتی اروپا است و یک ماده 
اولیه مهم بوده که در صنایع شیمیایی و کود استفاده 
می شــود. به گفته انوک اونــوره، معاون مدیر برنامه 

تحقیقات گاز در موسســه مطالعات انرژی آکسفورد؛ 
بخش صنعت حدود 2۷ تا 28 درصد از کل عرضه گاز 
به اتحادیه را مصرف می کند. اما حذف این سوخت از 
بسیاری از فرآیندهای صنعتی به این راحتی نیست، 
تقریباً 60 درصد مصرف گاز صنعتی برای فرآیندهای 
با دمای بالای 500 درجه سانتیگراد بویژه در شیشه 
سازی، سیمان یا سرامیک استفاده می شود.از سویی، 
خشکسالی تابستان ظرفیت برق آبی را کاهش داده 
است یا رآکتورهای هسته ای فرسوده فرانسه به دلیل 
تعطیلی طولانی مدت و مشکلات تعمیر و نگهداری، 
قادر به پاسخگویی به تقاضا نیستند. شرکت خودروساز 
فولکس واگن قصد دارد تا دو زمستان آینده بزرگترین 
نیروگاه های خود را در ولفسبورگ آلمان به جای گاز با 
زغال سنگ راه اندازی کند بنابراین برخی از صنایع که 
با قیمت بالای انرژی و کاهش تقاضای مصرف کننده 
مواجه شده اند، تصمیم دارند بهترین راه برای مقابله 

را صرفاً در کاهش تولید ببینند.

کاهش قدرت پذیری بنگاه ها
با افزایش بی ســابقه قیمت های انرژی پس از حمله 

روســیه به اوکراین، این موضوع به موضوع بقا تبدیل 
شده است. بخش صنعتی اروپا حدود 35 میلیون نفر 
یا تقریباً 15 درصد از جمعیت شاغل اروپا را استخدام 
می کند. صنعتگران برجسته این اتحادیه در اوایل این 
ماه در مورد تأثیر مخرب اقتصادی بالقوه بحران انرژی 
هشــدار دادند.افزایش هزینه های گاز طبیعی و برق 
منجر به جهش هزینه های عملیاتی برای همه صنایع 
اروپا از فولادسازی و خودروسازی گرفته تا نساجی و 
پوشاک شده است. بسیاری از تولیدکنندگان به دنبال 
محدود، تعطیل یا جابه جایی تولید خود هســتند، و 
این موضوع خطر بازگشایی مجدد واحدهای تولیدی 
در اروپا را تهدید و رقابت پذیری آن را از بین می برند. 
از همین روی، انجمن های صنعتی اروپا در راســتای 
حفظ رقابت پذیری اتحادیه اروپا و مصون ماندن صنایع 
از تعطیلی و بیکاری گسترده، به حمایت های بیشتری 
نیــاز دارند.افزایش قیمــت گاز طبیعی و قیمت برق 
در کشــورهای اروپایی آســیب جدی به صنعت این 
کشورهاســت برای نمونه به تولیدکنندگان آمونیاک 
بعنوان عنصر کلیدی در تولید کودهای کشــاورزی، 
آســیب می رســاند چون گاز طبیعی ماده اولیه برای 
تولیــد آمونیاک اســت. 98 درصــد از کارخانه های 
آمونیاک در سراســر جهان از ســوخت های فسیلی- 
گاز طبیعی ۷2 درصد و زغال ســنگ 22 درصد- به 
عنوان خوراک اســتفاده می کنند. در این راســتا و به 
دلیل افزایش قیمت گاز، شــرکت نروژی یارا، تولید 
آمونیــاک در ســال جاری را کاهش داده اســت. در 
مجمــوع کل مصرف آمونیاک اروپا در ماه آگوســت 
تقریبا 35 درصد کاهش یافته اســت.بحران انرژی و 
افزایش هزینه ها می تواند منجر به از دست دادن یک 
میلیون دستگاه خودرو در اروپا بین این سه ماهه پایانی 
ســال 2023 شود. سرجیو تامبورینی، رئیس انجمن 
صنعتــی نیز گفته کــه در ایتالیا، افزایش هزینه های 
انرژی، شرکت های منسوجات و پوشاک محلی را به 
لبه پرتگاه سوق می دهد و این خطر را ایجاد می کند 

که این صنعت دوباره تولید را به آسیا منتقل کند.

ســخنگوی صنعت آب در خصوص صحبت های مطرح شــده در 
مورد احتمال بی آبی تهران در ماه های پیش رو، گفت: بر اســاس 
برنامه ریزی های صورت گرفته در وزارت نیرو، تا زمان شروع بارش ها 
و تغذیــه مخازن ســدها، تمهیدات لازم بــرای تامین مطمئن آب 
شــرب صورت گرفته تا با حداقل تنش آبی از شــرایط کم آبی عبور 
کنیم. برای عدم مواجهه با چالش تامین آب در تهران و سایر کلان 
شهرها، سناریوهای بدبینانه در نظر گرفته شده و برنامه ریزی های 
لازم بر این اســاس انجام شــده اســت.فیروز قاسم زاده ، با اشاره به 
تمهیدات در نظر گرفته شــده برای تامین منابع آبی، اظهار کرد:  
تمهیدات مختلفی از قبیل سیاســت های تشویقی،  مدیریت فشار 

شبکه و مدیریت مصرف پیش بینی شده است که البته تحقق این 
برنامه ها منوط به همکاری و مشــارکت مردم اســت.وی با اشــاره 
به شــرایط تغییر اقلیم و وضعیت نامناســب منابع آبی در کشــور، 
اظهار کرد: وزارت نیرو در راستای توزیع بهینه آب در بخش های 
مختلف مصرف و رعایت احتیاجات عمومی، بطور ســالانه برنامه 
منابع و مصارف را در سطح حوضه های آبریز و استان های مختلف 
انجام می دهد. این برنامه در ابتدای پاییز هر سال آبی و باتوجه به 
پیش بینی های هواشناسی صورت می پذیرد.به گفته وی، بر اساس 
پیش بینی های ســازمان هواشناســی کشور در خصوص وضعیت 
بارشی پاییز و زمستان آتی، احتمال بارش های زیر نرمال در پاییز 

بالاســت و همین امر بعد از دوســال خشک متوالی و کاهش ذخایر 
آبی کشــور باعث حساســیت بیشتر در تنظیم برنامه های منابع و 
مصارف شــده اســت. بنابراین مشارکت جدی بخش های مختلف 
مصرف در تنظیم برنامه های منابع و مصارف جلب شــده اســت و 
با انجام تحلیل ها در قالب ســناریوهای مختلف، حداکثر تلاش بر 
این است که محدودیت های ناشی از کمبود منابع آبی، حداقل اثر 
روی ذینفعان داشــته باشــد.  قاسم زاده اظهارکرد: وضعیت منابع 
آبــی بــه صورت پویا در وزارت نیرو مــورد تحلیل قرار گرفته و در 
مقاطع مختلف، میزان آب قابل تحویل اســتخراج و تحویل بخش 

مصرف می شود.

پاییزی کم  بارش و زمستانی سخت پیش رو است

تدوین سناریوی بدبینانه آبی برای تهران و کلانشهرها

خبر  ویژه

وزیر نفت اعلام کرد؛

کلیدی جی ئی سی اف   نقش 
در حفظ و ارتقای امنیت جهانی انرژی

وزیــر نفت گفت: با توجــه به جایگاه راهبردی 
کشــورهای عضو جی ئی سی اف و سهم نزدیک 
50 درصــدی در ســبد صــادرات جهانی گاز و 
ال ان جی، لازم است توان، قابلیت ها و تمهیدهای 
مورد نیاز مجمع تقویت شــود. جواد اوجی در 
بیســت وچهارمین نشســت وزارتــی مجمع 
کشــورهای صادرکننده گاز )جی ئی ســی اف( 
در قاهره با بیان اینکه گاز طبیعی نقشــی مهم 
و تعیین کننــده در دوران گــذار انرژی به عهده 
دارد و به دلیــل مزیت های محیط زیســتی، از 
توانایی خیره کننــده ای برای جایگزینی دیگر 
ســوخت های فســیلی از جمله زغال ســنگ، 
برخوردار اســت، گفت: نظر به اهمیت افزایش 
حجم و تعریف مســیرهای جدید گاز طبیعی، 
ضروری اســت سیاســت هایی نو در دستورکار 
اعضای مجمع قرار گیرد.وی با بیان اینکه همسو 
با افزایش صرفه اقتصادی و گسترش تجارت گاز 
طبیعی لازم اســت کشــورهای در حال توسعه 
و به ویژه توســعه یافته، در فناوری های مرتبط 
بــا تجارت گاز از جملــه فناوری های مرتبط با 
ال ان جــی توجه جدی کنند و انحصارزدایی در 
فناوری هــای مرتبط بــا تجارت گاز را به عنوان 
یک اصل بپذیرند، تصریح کرد: از ســوی دیگر، 

استفاده از ابزارهای سیاسی و تحریم مهم ترین 
دارندگان ذخایر گاز طبیعی، پیامدهای غیرقابل 
جبرانی بر محیط زیست خواهد داشت و سبب 
خواهد شــد تحقق اهداف توسعه پایدار مصوب 
ســازمان ملل متحد مقدور نباشــد. اجتناب از 
اقدام هــای کــه جامعه بشــری را با پیامدهای 
ناگواری روبه رو خواهد کرد و مانعی در مســیر 
تجارت گاز طبیعی اســت، اصل دیگری اســت 
که باید مورد توجه کشورها باشد. سیاست های 
این مجمع در حمایت از دو اصل یادشده، تأثیر 
قابل توجهی بر توسعه تجارت جهانی گاز طبیعی 
و تأمیــن منافع اقتصــادی این مجمع خواهد 
داشــت.وزیر نفت با بیان اینکه با توجه به سهم 
نزدیک 50 درصدی در ســبد صادرات جهانی 
گاز و ال ان جی، لازم اســت تــوان، قابلیت ها و 
تمهیدهای مورد نیاز مجمع تقویت شوند، اظهار 
کرد: ارتقای هم افزایی و هماهنگی های جمعی، 
سبب حفظ منافع اعضا و صیانت از امنیت عرضه 
جهانی گاز طبیعی می شــود.اوجی   گفت: در 
ســال های اخیر، جی ئی ســی اف، در چارچوب 
اساســنامه و راهبرد بلندمدت خود، موفق شده 
همفکری ها، هماهنگی ها و همکاری ها را در این 

مجمع تقویت کند.

ح کرد: معاون وزیر نیرو مطر

 جزئیات ۱40 برنامه 
برای عبور از دومین سال بدون خاموشی

معــاون بــرق و انرژی وزیر نیرو با اشــاره به 
تابســتان بدون خاموشی امسال، از تدوین 
140 برنامه برای عبور از دومین سال بدون 
خاموشــی در وزارت نیروی دولت سیزدهم 
خبر داد.همایون حائری با بیان اینکه امسال 
بــا تدوین 100 برنامه راهبردی توانســتیم 
تابســتان را بدون خاموشــی سپری کنیم، 
اظهــار کرد: با برگزاری جلســات متعدد با 
مدیــران صنعــت بــرق و برنامه ریزی های 
انجــام شــده بــرای عبور از دومین ســال 
بــدون خاموشــی، 140 برنامه راهبردی را 
تدویــن کردیم.وی افــزود: مدیران صنعت 
بــرق با تجربه ســالیان گذشــته خود بعد 
از پایــان یافتن پیک بار تابســتان 1401، 
پیشــنهادات و برنامه ریزی هــای خود را در 
قالــب 140 برنامه راهبردی آماده و تقدیم 
وزیر نیرو کردند که بر اساس این برنامه، برای 
تمامــی اقدامات این صنعت زمانبندی لازم 
در نظر گرفته شــده .وی با بیان اینکه انجام 
کامــل 100 برنامه راهبردی امســال باعث 
عبور موفقیت آمیز از تابســتان شــد، گفت: 
این برنامه 140 اقدامی که برای تابســتان 
1402 در نظر گرفته شــده در چهار محور 

برنامــه و اقدامات بخش تولید و تأمین برق، 
برنامــه و اقدامات بخش مدیریت مصرف و 
تقاضا، برنامه و اقدامات بخش شــبکه های 
انتقــال و فــوق توزیع بــرق و همکاری ها و 
اقدامات ستادی تدوین و تبیین شده است.
وی با اشاره به تقسیم بندی برنامه تابستان 
1402 خاطرنشــان کــرد: برنامه و اقدامات 
بخش تولید و تأمین برق شــامل 25 برنامه 
در دو بخــش افزایــش در میــزان تولید و 
ظرفیت تأمین برق نسبت به اوج بار 1401 
و افزایــش قابلیت اطمینان و آمادگی بخش 
تولیــد و تأمین برق، برنامه و اقدامات بخش 
مدیریت مصرف و تقاضا شامل 31 برنامه در 
دو بخش اقدامات کاهش اوج مصرف برق از 
طریق مدیریت مصرف و تقاضا و توســعه و 
اســتمرار مدیریت مصرف و تقاضا و ارتقای 
ســطح آگاه ســازی و بهره وری در مصرف 
برق است.وی با اشاره به جزئیات افزایش 6 
هزارمگاواتــی ظرفیت تولید برق، گفت: این 
برنامه افزایش ظرفیت شامل به مدار آوردن 
3026 مــگاوات واحدهای نیروگاه حرارتی 
جدید، 14۷8 مــگاوات واحدهای نیروگاه 

جدید صنایع است.
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5بانک و بیمه

در شرکت گاز خراسان رضوی؛

40 هزار نفرساعت دوره آموزشی 
HSE برگزار شد

مشهد / سمیرا رحمتی
مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی از برگزاری 
40 هزار نفر ساعت دوره آموزشی با هدف ارتقای 
سطح دانش و اگاهی HSE کارکنان و پیمانکاران 
این شــرکت طی شــش ماهه اول امسال خبر داد.

حسن افتخاری با بیان این مطلب که حفظ و ارتقای 
سلامت و ایمنی کارکنان و مدیریت صحیح و بهینه 
حــوزه حفاظت از محیط زیســت از اولویت های 
شــرکت گاز اســت اظهار کرد: در نیمه اول امسال 
3200  نفر از کارکنان شــرکتی و پیمانکاری در 
غالب 40 هزار نفر ســاعت در دوره های آموزشــی 
HSE شــرکت گاز خراسان رضوی حضور یافتند.

 ،HSE وی افزود: این دوره ها شامل مقررات و اصول
ایمنی و آتش نشانی، ایمنی گودبرداری، ایمنی کار 
در فضای بسته و محدود و کمکهای اولیه است که 
تحت نظر اساتید مجرب به صورت منظم در دوره 
های 16 و 8 ساعته برگزار شد.مدیرعامل شرکت 
گاز خراســان رضوی تصریح کرد: نهادینه ســازی 
فرهنــگ بهداشــت، ایمنی و محیط زیســت در 
ســطح پیمانکاران از طریق اجــرای برنامه ریزی 
آموزشی موجب پایین آوردن ریسک کار و افزایش 
مســئولیت پذیری کارکنان خواهد شد.یادآور می 
شــود؛ امور HSE شــرکت گاز خراسان رضوی در 
ســال های 9۷ و 98 موفق به دریافت نشــان ســه 
ستاره تعالی HSE  و در سال 1400 نیز گواهینامه 
تعهد به HSE سطح یک شرکت گاز استانی کشور 

را کسب کرد.

 آذربایجان شرقی توان بالایی 
 در حوزه دانش بنیان 

و فناورانه دارد
معــاون علمی و فناوری وزیر علوم تحقیقات 
و فنــاوری هــم گفــت: آذربایجان شــرقی 
ظرفیت های بالایی در حوزه صنعت و تولید 
دارد و حضور 500 واحد فناور در پارک علم 
و فناوری آن و 250 شــرکت فناور و 6 هزار 
شــغل دانش بنیان در آن اســتان حاکی از 
توان حوزه دانش بنیان و فناورانه آن است.

علی خیرالدین اظهار داشــت: سال گذشته 
نخستین ستاد اقتصاد دانش بنیان کشور در 
پارک علم و فناوری آذربایجان شرقی شکل 
گرفت و به دنبال آن با دســتور وزیر کشــور 
پــس از ایــن اقدام نو در تبریز و حتی پیش از 
نامگذاری سال به عنوان دانش بنیان از سوی 
مقام معظم رهبری، اکنون این ستاد در همه 
اســتان های کشور تشکیل شده است.وی با 
اشاره به اینکه در ادبیات فناوری بحثی تحت 
عنــوان دره مرگ فناوری وجود دارد مربوط 
به مرحله ای اســت که در آن طرح به صورت 
تجاری ارائه می شود، گفت: به شدت در این 
حوزه در کشــور مشــکل داریم و محصولات 
شــرکت های دانش بنیان توسط دستگاه ها 
خریداری نمی شــود و در واقع اقتصاد سنتی 
در مقابــل اقتصاد نوین علمی و دانش بنیان 
مقاومت می کند و امیدواریم نمایشگاه هایی 
چون ربع رشیدی تبریز گامی در جهت تغییر 

این شرایط باشند.
خیرالدیــن رصــد مرزهای فنــاوری های 
نویــن را دیگــر موضوعی دانســت که باید 
در این نمایشــگاه به آن توجه جدی شــود 
و خاطرنشــان کرد: نمایشگاه رینوتکس می 
تواند در کنار سامانه هایی مانند سامانه نظام 
ایده ها و نیازهای وزارت علوم حلقه واســط 
برای ساماندهی ایده های فناور و دانش بنیان 
در جهت پاســخ به نیازها و مســایل کشــور 
باشــد. دهمین نمایشگاه نوآوری و فناوری 
رینوتکــس 2022 با رویکرد تجاری ســازی 
و ایجــاد تعامــل بیــن عرضه کننــدگان و 
متقاضیان فنــاوری در پنج بخش ایده های 
فناورانه )طرح های اســتارتاپی(، توســعه و 
تجاری ســازی فناوری، فروش محصولات و 
خدمات دانش بنیان، خدمات تجاری سازی 
و مشاوره و نیازمندی های فناورانه با شرکت 
15 استان کشور و حضور ۷00 طرح امروز با 
حضور وزیر کشور افتتاح شد.این نمایشگاه از 
دوم تا ششــم آبان ماه میزبان علاقمندان در 

نمایشگاه بین المللی تبریز است.

 اردبیــل / گروه  اســتانها :جلســه 
افتتاحیه تیم ارزیابی امنیتی حوزه 
فــاوا وزارت نیرو با اعضای شــورای 
هماهنگی صنعت آب و برق اســتان 
اردبیــل با حضور آزرم دهســتانی 
مدیــرکل دفتر فنــاوری اطلاعات، 
امنیــت فضای مجازی و آمار وزارت 
نیــرو، محمد خورشــیدی معاون 
حفاظــت فنــاوری اطلاعات مرکز 
حراست وزارت نیرو، مدیران عامل، 
 IT معاونان، مدیران و کارشناســان
صنعــت آب و بــرق اســتان روز 
چهارشــنبه 20 مهرمــاه 1401 
در ســالن جلسه شــهید سلیمانی 
ســاختمان ســتاد شــرکت توزیع 
نیــروی برق اســتان اردبیل برگزار 
شد.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق استان اردبیل در ابتدای جلسه 
ضمن تبریــک هفته وحدت اظهار 
داشت: خدا را شاکریم امروز رهبری 
عزیزمان شخصیتی بزرگ و بی نظیر 
در دنیا می باشد پس همگان باید قدر 
نعمــت ولایت و رهبری را به خوبی 
بدانیم و رفتارشان با شهدا را سرلوحه 

خود قرار دهیم.حســین قدیمی در 
ادامه گفت: امســال سال درخشانی 
در حــوزه وزارت نیــرو در گــذر از 
پیک تابســتان بود و تمــام برنامه 
ریزی های دشــمنان بــرای ایجاد 
نارضایتی و ناامنی در اثر خاموشــی 
هــای احتمالی و قطع آب و برق در 
کشــور را نقش برآب کرد و امســال 
هیچ خاموشی در سطح استان برای 
مشترکین اعمال نشد.قدیمی ادامه 
داد: با اقدام جهادی که امســال در 
حــوزه آب و بــرق اتفاق افتاد، هیچ 
مشــترکی نارضایتی نداشته و حتی 
امســال نسبت به سال گذشته رشد 
مصرف داشتیم و همه ی اینها بخاطر 
وجود نظم و انضباط بســیار خوب، 
تقوا، پاکی، صداقت و تلاش کارکنان 
حوزه آب و برق استان می باشد.وی 
ضمن اشاره به لزوم اجرای خدمات 
الکترونیکی در جامعه، تصریح کرد: 
زمان مردم برای ما ارزشــمند است 
و اجرای کامل این پروژه در ســطح 
شرکت، احترام به حقوق شهروندان 
بــوده و مدیران موظف هســتند با 

نظــارت بر رونــد اجرای این پروژه، 
مسیر را برای مشترکان هموار کنند.
مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی 
بــرق اســتان اردبیــل همچنین با 
اشــاره به ضرورت تلاش در راستای 
توســعه دولــت الکترونیک، گفت: 
امروز جنگ دشــمنان ما از شــیوه 
های ســنتی خارج شــده و ما باید 
بــه تأمیــن امنیت به شــکل ویژه 
نــگاه کنیم لــذا در حوزه آب و برق 
ماموریت ما مضاعف شــده است. و 
بایــد در حوزه امنیــت IT و تقویت 

زیرســاختهای آن تلاش بیشتری 
را انجــام دهیم.حســین قدیمی به 
کمبود نیــروی متخصص در حوزه 
فناوری اطلاعات اشاره کرده و اظهار 
داشــت: یکی از دغدغه ها و اولویت 
های اصلی شــرکت بحث IT بوده و 
در راستای جذب نیروی متخصص 
نامه نگاری هایی با شــرکت توانیر و 
دانشــگاه ها برای استخدام نخبگان 
این رشــته شــده اســت.قدیمی با 
تأکیــد بــر کاهش خاموشــی ها و 
تلفــات و حذف مراجعات حضوری 

مردم در استان گفت: توزیع نیروی 
برق اســتان اردبیل در حوزه ICT و 
در بســتر هوشمندسازی اقدامات 
ارزنــده ای انجــام داده اســت و 
تمامی فعالیت های فنی براســاس 
مــدل هوشمندســازی و به صورت 
هوشــمند، در مرحله توسعه و اجرا 
می باشــد.وی افزود: خوشبختانه با 
تــلاش همکاران تمامی کنتور های 
دیماندی در ســطح اســتان رویت 
پذیــر و فرمان پذیر شــده اند و در 
پیک تابســتان امســال مشترکین 
کشاورزی را با سیستم های کنترل 
از راه دور مــورد رصــد قرار گرفت.
در ادامه دهســتانی مدیرکل دفتر 
فنــاوری اطلاعــات، امنیت فضای 
مجازی و آمار وزارت نیرو با اشــاره 
بــه لزوم توجه بــه امنیت در حوزه 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات ابراز 
داشت: نگاه ما به ارزیابی شرکت های 
زیرمجموعــه وزارت نیــرو در این 
حــوزه،  نگاه هدایت محور اســت تا 
بتوانیم با همفکری یکدیگر کمی ها 

و کاستی ها را برطرف کنیم.

کرد: مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل عنوان 

لزوم تقویت زیرساخت های حوزه IT و ارتقای امنیت فناوری اطلاعات شرکت

5  عملکرد درخشان بانک مسکن 
استان خراسان رضوی در نیمه نخست سال 

 رشد 24۹ درصدی 
 در مبلغ و ۱27 درصدی 

در تعداد تسهیلات اعطایی
 مصطفــی تقــوی مدیر 
شــعب بانــک مســکن 
رضــوی  خراســان 
درخصوص عملکرد بانک 
مسکن اســتان در نیمه 
نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته گفت: عملکرد 68 شعبه استان در حوزه 
اعتباری تا پایان شــهریورماه منجر به پرداخت 
تعداد 15،428 فقره تســهیلات به مبلغ بالغ بر 

29،651میلیارد ریال شده است.
وی ادامــه داد: بــر این اســاس از لحاظ مبلغ 
تسهیلات 249 درصد و از نظر تعداد تسهیلات 
پرداختی 12۷ درصد رشد را در استان خراسان 
رضوی شاهد هستیم. مدیر شعب بانک مسکن 
خراســان رضوی همچنین عملکرد شعب این 
مدیریت در حوزه وصول نقدی را خوب ارزیابی 
کــرد و گفــت: با توجه وصول نقــدی به مبلغ 
13،910 میلیــارد ریال تا پایان شــهریورماه ، 
افزایش143درصدی نسبت به دوره مشابه سال 
گذشــته ثبت شده است. وی در ادامه سخنان 
خود گفت: از 15٫428 فقره تسهیلات به مبلغ 
29,651,645 میلیون ریال پرداخت شــده در 
شش ماهه نخست سال جاری ، بیشترین رشد 
تسهیلات متعلق به بخش قرض الحسنه با رشد 
232 درصدی در تعداد تسهیلات پرداخت شده 
است که نشان از حمایت بانک مسکن از اعطای 
تســهیلات ارزان قیمت به اقشار مختلف مردم 
است. مدیر شعب بانک مسکن خراسان رضوی 
به اقدامات این مدیریت درخصوص طرح اقدام 
ملی مسکن اشاره کرده و از انعقاد قرارداد 4هزار 
و 500 واحد مسکونی به مبلغ 15٫635 میلیارد 
ریال در قالب 3۷2 پروژه از ابتدای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن در این استان خبر داد.
تقوی در پایان ســخنان خود موفقیت بدســت 
آمــده در بخــش های مختلــف عملکرد بانک 
مسکن استان خراسان رضوی را نتیجه راهبری 
و پشتیبانی مناسب ستاد مدیریت، برنامه ریزی 
خوب مسوولان شعب و تلاش خستگی ناپذیر 
و قابل تقدیر تمامی کارکنان اســتان دانست و 
ابراز امیدواری کرد با شتابدهی بیشتر فعالیت ها 
شاهد تحقق بیشتر اهداف در پایان سال باشیم.

اخبار

مدال آوران صادرکننده سال ۱40۱ 
مشتری بانک توسعه صادرات 

ایران هستند
 بانک توسعه صادرات ایران در مراسم روز ملی 
صادرات ســال جاری ، صادرکنندگان برتر در 
سه گروه مدال آور، ممتاز و نمونه معرفی شدند.
در مراســم روز ملــی صــادرات ســال جــاری ، 
صادرکنندگان برتر در سه گروه مدال آور، ممتاز و 
نمونه معرفی شدند. بر اساس این گزارش، شرکت 
»صنایع کاشی و سرامیک سینا«، »یاتا اکسپرس« 
و »نویــن زعفران« از مدال آوران وشــرکت های 
»ایران ترانســفو«، »ایران یاسا تایر و رابر«، »تونل 
ســد آرایانا«، »مپنا«، »مهــاب قدس«، »موکت 
نگیــن مشــهد«و »تک ماکارون«، در فهرســت 
صادرکنندگان ممتاز سال 1401 قرار دارند. از میان 
هفت صادرکننده ممتاز کشور،تعداد پنج شرکت 
از مشتریان بانک توسعه صادرات ایران هستند. بر 
اساس اعلام کارگروه انتخاب صادرکنندگان نمونه 
کشــور معیارهای عمومی انتخاب صادرکنندگان 
نمونه سال 1400 درآمد ارزی حاصل از صادرات، 
حفــظ و توســعه بازارهای هــدف و فعالیت های 
بازاریابی، مهارت فنی و تخصصی شــرکت در امر 
صادرات و عضویت در تشــکل های صادراتی بوده 
است. همچنین از 4۷ شرکت صادراتی نمونه ملی 
منتخب، بالغ بر 19 شرکت از مشتریان بانک توسعه 
صــادرات ایــران بوده و از خدمات متنوع این بانک 

استفاده می کنند.

تغییر ساعت کاری شعب اصفهان 
بانک کارآفرین تا پایان آذر

براســاس اعلام کمیســیون هماهنگی بانکهای 
استان اصفهان تا پایان آذرماه سال جاری،ساعت 
کاری شــعبه بانک کارآفرین در این اســتان برای 
حضور همکاران در شــعبه، از شنبه تا چهارشنبه 
ســاعت6:30 الی14 و برای خدمات رســانی به 
مشتریان ۷ الی 13 و در روز پنج شنبه 6:30 الی13 
و برای خدمت رسانی به مشتریان ۷ الی12خواهد 
بود. گفتنی است؛ شعب نظر غربی و میر ، مطهری 
و ســیتی سنتر به عنوان شعب بانک کارآفرین در 
این استان به ارائه خدمات به مشتریان می پردازند.

 دکتر فرزین:

شبکه ارزی بانک ملی ایران در شبکه بانکی منحصر بفرد است
دکتر فرزین اجرای درست و مطلوب بانکداری تجاری، شرکتی و خُرد را با 
استفاده از همه ظرفیت ها و توانمندی ها در سطح بانک ملی ایران الزامی 
دانســت و افزود: باید با روش ها و شــیوه های مختلف در بانکداری نوین به 

جذب منابع کمک کنیم.
وی از راه اندازی شعبه اسکان به عنوان اولین شعبه بانکداری شرکتی در 
تهــران نــام برد و تصریح کرد: زین پــس بانک ملی ایران ده ها محصول با 
رویه های مختلف برای مشتریان خاص خود طراحی و عرضه خواهد کرد.

فرزین در ادامه به قابلیت ها و ویژگی های سامانه بله اشاره کرد و افزود: تا 
پایان سال سازوکار پرداخت تسهیلات خُرد را در سامانه بله و به صورت غیر 
حضوری به مشــتریان ارائه خواهیم کرد.وی با تشریح ظرفیت های استان 
و وجود منابع معدنی غنی و واحدهای متعدد تولیدی و صنعتی بزرگ در 
استان کرمان گفت: سه شعبه تخصصی یکی برای امور بانکداری شرکتی، 
شعبه دیگر در جهت امور معدنی و همچنین شعبه ای در جهت شرکت های 
دانش بنیان در استان کرمان اختصاص خواهیم داد تا با توجه به ظرفیت 
های استان با پیاده سازی برنامه های بانکداری جامع و شرکتی به بهبود 

کسب و کارها، تولید و اشتغال در استان بویژه این مجموعه کمک کنیم.
فرزین در ادامه به شبکه ارزی قوی بانک ملی ایران در داخل و به ویژه در 
خارج از کشور اشاره کرد و افزود: این بانک با توجه به این که در بین بانک 
های کشور از شبکه ارزی متمایز و منحصر بفردی برخوردار است با شبکه 
ای حرفه ای و توانمند می تواند بخشــی از نیازهای ارزی صنایع صادرات 
محورکشــور را تامین کند.وی با تاکید بر لزوم افزایش ســهم این بانک در 

نظام بانکی، سهم عمده پرداخت تسهیلات قرض الحسنه را بر دوش بانک 
ملی ایران دانست و یادآور شد: افزایش سهم بانک در تمامی شاخصه های 
نظام بانکی با اهمیت است.وی بر لزوم برنامه ریزی در راستای خدمت رسانی 
شایسته و مطلوب به مشتریان تاکید کرد و از همکاران خواست تا براساس 
ظرفیت ها و پتانســیل های اســتان بویژه در حوزه گردشگری در تدوین و 
تولید محصولات و خدمات جدید تخصصی براساس نیاز مشتریان در کشور 
پیشرو و پشگام باشند. فرزین جذب نیروی انسانی، افزایش و تقویت دستگاه 
های کارتخوان، توسعه خدمات غیر حضوری، استقرار کامل بانکداری جامع 
و شرکتی، تکمیل زنجیره ارزش، توسعه گروه مالی، تراز نقدینگی و انضباط 
مالی را از جمله برنامه های این بانک در ســال جاری خواند.محمد نجف 

زاده معاون امور شــعب و بازاریابی منطقه دو بانک ملی ایران در ادامه این 
همایش از تمامی مدیران ارشــد بانک بویژه دکتر فرزین مدیرعامل بانک 
ملی ایران که زمینه توســعه بانک را بیش از پیش با درایت و تدابیر خاص 
فراهم کرده است قدردانی کرد.وی در این همایش نیز از دست اندرکاران 
برگزاری آئین ســاخت و احداث شــهرک زنجیره فتوولتائیک انرژی های 
تجدیدپذیر ایران نیز تشــکر کرد.معاون امور شــعب و بازاریابی منطقه دو 
بانک ملی ایران در بخش دیگری از سخنانش نیز با بیان این که بانک باید 
براساس منطق بانکداری مدیریت شود،گفت: طی یک سال اخیر با حضور 
دکتر فرزین ریل گذاری جدیدی در بانک رقم خورد.محمد شــیریجیان 
عضــو هیــات عامل و معاون برنامه ریــزی و تحول بانک ملی ایران در این 
همایش با ارزیابی عملکرد اراده امور شعب استان کرمان گفت: این استان 
سرشــار از منابع و ظرفیت های بالقوه اســت و بانک در ســال جاری فرآیند 
تقویت و توســعه محصولات و خدمات خود را با هدف خلق زنجیره ارزش 

به مشتریان در این استان با قوت ادامه خواهد داد.
وی گفت: اســتان کرمان با وجود شــرکت های معدنی باید در سال جاری 
منابع بیشــتری را جذب کند.علی رضا ماهیار عضو هیات عامل و معاون 
فناوری اطلاعات و شبکه ارتباطات بانک ملی ایران در ادامه این مراسم از 
راه اندازی صدور گواهی دیجیتال میانی دولتی بانک ملی ایران خبر داد و 
افزود: این محصول برای نخســتین بار در شــبکه بانکی ارائه شده است که 
موجب ســهولت در ارائه خدمات بانکی و صدور گواهی دیجیتال در تمام 

کشور خواهد شد.

خبر ویژه

ســری جدید قرعه کشــی وین کارت مربوط به فصل بهار با حضور مدیران ارشد 
بانک برگزار و 444 برنده خوش شانس این فصل مشخص شدند.

در این مراســم، ابتدا قرعه کشــی 4 جایزه 1 میلیارد ریالی برگزار شــد و پس از 
مشخص شدن اسامی برندگان خوش اقبال این بخش، قرعه کشی برای مشخص 
شــدن برندگان 40 جایزه 100 میلیون ریالی و 400 جایزه 10 میلیون ریالی 
صورت پذیرفت که اســامی برندگان هم اکنون در وب ســایت بانک ســامان در 
دسترس است. بر این اساس، علاقه مندان به شرکت در قرعه کشی فصل تابستان، 
می توانند با مراجعه به شــعب بانک ســامان در سراســر کشور، نسبت به افتتاح 

حســاب و دریافت وین کارت اقدام و با انجام هریک از فعالیت های بانکی مانند 
پرداخت قبوض، خرید از کارت خوان های ســامان، خرید شــارژ، انتقال وجه و 

غیره برای شرکت در قرعه کشی دور بعد، امتیاز کسب کنند.
گفتنی است، همه دارندگان وین کارت برای احراز شرایط شرکت در قرعه کشی 

باید در هر فصل حداقل 100 امتیاز کسب کنند.
مشتریان برای دریافت اطلاعات بیشتر راجع به این محصول، می توانند به تمامی 
شعب بانک سامان در سراسر کشور مراجعه و یا با مرکز سامان ارتباط به شماره 

0216422 تماس بگیرند.

برندگان خوش شانس وین کارت فصل تابستان معرفی شدند

اخبار

استانها

گهی فقدان سند مالکیت آ  
آقــای محمــد ماجــد زبردســت احــدی از ورثــه مرحــوم محمــد زبردســت مدعــی 
هســتند کــه ســند مالکیــت یــک و نیــم دانــگ مشــاع از ششــدانگ پــلاک 
ــادر و  ــوق ص ــک ف ــام مال ــوان بن ــش ۲4 مری ــع در بخ ــی واق ــی از ۲۶ اصل ۲ فرع
تســلیم گردیــده اســت و بــه علــت جابجایــی از بیــن رفتــه و تقاضــای المثنــی 
ســند مالکیــت گردیــده اســت . لــذا بنــا بــه دســتور تبصــره 1مــاده 1۲0 اصلاحــی 
آییــن نامــه قانــون ثبــت مصــوب 80/11/8 مراتــب جهــت اطــلاع عمــوم در یــک 
نوبــت آگهــی میشــود تــا چنانچــه شــخص یــا اشــخاصی نســبت بــه ششــدانگ 
پــلاک مرقــوم مدعــی انجــام معاملــه یــا وجــود ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه 
نــزد خــود میباشــد ظــرف مــدت 10 روز از تاریــخ انتشــار ایــن آگهــی اعتــراض خــود 
را ضمــن ارائــه اصــل ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه بــه ایــن اداره تســلیم 
نمایــد و اگــر ظــرف مهلــت مقــرر اعتراضــی نرســد و یــا در صــورت اعتــراض اصــل 
ســند ارائــه نشــود ســند مالکیــت المثنــی بنــام مالــک صــادر و تســلیم خواهــد 
شــد و در صــورت ارائــه ســند مالکیــت یــا ســند معامله صورت جلســه ای مبتنی 
بــر وجــود آن نــزد معتــرض در دو نســخه تنظیــم و یــک نســخه آن بــه متقاضــی 
المثنــی تســلیم و اصــل ســند مالکیــت بــه ارائــه دهنــده مســترد خواهــد شــد. 
ک مریوان نگاری   م الف 7۵ رئیس ثبت اسناد و املا

مفقودی
 1383 مــدل  پیــکان  وانــت  ســندکمپانی  و  ســندقطعی 
34-ایــران4۶  ل   131 پــلاک  شــماره  بــه  ســفید  رنــگ  بــه 
شاســی  شــماره  بــه   11۲8315805۶ موتــور  شــماره  بــه 
وازدرجــه  مفقــود  جوهــری  هومــن  بــه  متعلــق   839۲1۶00

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار 

مفقودی
 ۲014 مــدل  هیونــدای  ســواری  مالکیــت  شناســنامه 
بــه    44813   ۶۶ پــلاک  شــماره  بــه  مشــکی  رنــگ  بــه 
شاســی  شــماره  بــه   G4KEDA3۶1۲45 موتــور  شــماره 
تاتــان نصیــرزاده  بــه  KMHFH41B5EA334550 متعلــق 
باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  وازدرجــه  مفقــود  علــی  فرزنــد 

 برگزاری اولین دوره همایش کوهپیمایی بانوان 
در شرکت نفت و گاز اروندان

اولین دوره همایش کوهپیمایی با حضور جمعی از بانوان شاغل در شرکت نفت و گاز اروندان برگزار 
شد. بانوان شاغل در این شرکت به ارتفاعات امام زاده محمد بن زید)ع( شهرستان گتوند صعود کردند.

این کوهپیمایی که با هدف توســعه فعالیت های ورزشــی در راســتای سلامت و شور و نشاط  برگزار 
شــد، با اســتقبال خوب بانوان همراه بود.شــایان ذکر اســت که این همایش کوهپیمایی با همکاری 

امور ورزش و امور بانوان شرکت نفت و گاز اروندان برگزارشد.



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

کتبر 2022 29 ربیع الاول  1444   26 ا چهارشنبه 4 آبان 1401  شماره پیاپی 2232

کل دادگستری استان در بازدید از پالایشگاه اصفهان: رئیس 

پالایشگاه اصفهان مدیریت جهادی را با علم روز به تصویر کشیده است
 اصفهــان / گــروه اســتانها : حجت 
الاســلام و المسلمین جعفری رئیس 
کل دادگســتری اســتان پــس از 
بازدید از واحدهای مختلف شــرکت 
گفت: شــرکت پالایش نفت اصفهان  
مجموعه ای است  که بیش از  3 هزار 
نفــر جوانان متخصص و متعهد در آن 

فعال هستند.
وی افــزود: این شــرکت که با اجرای 
طــرح های عظیمــی از جمله تصفیه 
گازوئیل بــا تولید روزانه 23 میلیون 
لیتــر گازوئیــل یــورو 5 به  دســت 
متخصصان صنعــت نفت راه اندازی 
شــده،  نمونه ای از مدیریت جهادی 
را به تصویر کشــیده  که با علم روز و 
تخصص بالا عجین شــده و در رقابت 
با پالایشــگاه های مطرح دنیا رقابتی 
تنگاتنگ دارد.رئیس کل دادگستری 
استان وجود مؤلفه های شاخص تعهد 
و تخصص، جذب نیروهای متخصص و 
افراد صاحب فن، بهره گیری از آخرین  
تکنولــوژی در حوزه  پالایش و ایجاد 
اشتغال بالا را  از جمله ویژگی های این 
مجموعه بزرگ دانست و اظهار داشت: 
آقای دکتر قدیری مدیرعامل شرکت 
پالایش نفت اصفهان مدیر متخصص 
ولایی و انقلابی کشــور در این 9 ماه 
که به پالایشــگاه آمده است  تحولات 
ارزشمندی را برای این قطب صنعتی 

اســتان اصفهان ایجاد کرده است که 
جای بسی تقدیر است.ایشان مدیری با 
تفکر انقلابی، روحیه جهادی که ریشه 
در باورهای مقدس نظام دارد، امید را 
در صنعت نفت زنده کرده است.دکتر 
قدیری فردی اســت با همین روحیه 
جهــادی در  جبهــه حق علیه باطل با 
دفــاع از کیــان و نوامیس تا جانبازی 
۷0 درصد پیش رفته اســت و اکنون 
نیــز در جبهه اقتصــادی با موفقیت 
فرماندهی می کند. مدیر پالایشــگاه 

اصفهــان نمونه بــارز انگیزه مقدس 
مقتدرانــه در میدان مبارزه با تحریم 
دشمنان است.رئیس کل دادگستری 
اســتان  در بخش دیگری از ســخنان 
خود خاطرنشان کرد: دستگاه قضایی 
استان در راستای تحقق شعار سال و 
منویــات مقام معظم رهبری  حمایت 
از مجموعــه واحدهای فعال در زمینه 
هــای مختلف را در دســتور کار دارد 
و در حــوزه تولید و اشــتغال و دانش 
بنیــان از تمــام ظرفیت های خود در 

برابر چالش ها اســتفاده می کند. در 
این مسیر نیز برای  رفع هر گونه مانع 
و چالــش آمادگــی کامل دارد.  وی با 
بیان اینکه تمام شــرکتهای تولیدی 
کــه  بــا بهره گیــری از علم، فناوری، 
تجهیزات و متخصصان، خدمات قابل 
توجهی به عموم مردم ارائه می دهد، 
مورد حمایت دســتگاه قضایی استان 
قــرار خواهند گرفت، تصریح کرد: ما 
مفتخریم و خدای بزرگ را شــاکریم 
که به عنوان دســتگاه عدلیه فقط به 

کار قضاوت نمی پردازیم.در این راستا 
200 واحد تولیدی تعطیل شــده  در 
سال های 1399  از محل حمایت های 
قوه قضائیه و ســتادهای اجرایی این 
حطیه، احیاء شــده است. قوه قضائیه 
در کنار کارآفرینان، ســرمایه گذاران 
و کارمنــدان به عنوان ســربازان خط 
مقــدم جبهه اقتصادی در حال ایفای 
نقش است.مدیرعامل شرکت پالایش 
نفت اصفهان نیز در این دیدار با اشاره 
به چشم انداز شرکت مبنی بر تبدیل 
شدن به هلدینگ موفق پتروپالایشی 
تا ســال 1405  گفت:  در این سال به  
بالاترین ضریب پیچیدگی بالای 12 در 
منطقه خواهیم رسید.محسن قدیری 
افزود: توسعه زیر ساخت های پدافند 
غیــر عامل و مدیریت بحران، اصلاح و 
بهبود زیر ساخت های و انرژی، حفظ 
و تداوم تأمیــن خوراک محصولات، 
توســعه ارزش در شــرکت های زیر 
مجموعــه از برنامه های این مجموعه 
عظیم صنعتی اســت. وی دســتیابی 
به مزیــت رقابتی پایــدار را نیازمند 
تغییرات در جهت تکنولوژی و توسعه 
کسب  وکار و زنجیره ارزش دانست و 
تاکید کرد: این شــرکت با حرکت در 
راســتای  توسعه پایدار، توانایی تولید 
بیــش از  400 فــرآورده نفتــی را در 

آینده دارد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

؛  در آیینی با حضور شهردار بندر بوشهر

سرپرست سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی و سرپرست  

مدیریت ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری بندر بوشهر 

معارفه شدند
فاطمه کرمپورنیا/  بوشهر

در آیینی با حضور شــهردار بندر بوشــهر امیر 
حســین احمد پور به عنوان سرپرست سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی و همچنین ایرج 
حســین پــور به عنــوان سرپرســت  مدیریت 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندر بوشهر 
معارفه شــدند. مدیریــت ارتباطات و امور بین 
الملل شــهرداری بندر بوشهر، حسین حیدری 
در ایــن آیین اظهار کــرد: بخش های فرهنگی 
شهرداری بندر بوشهر در مبحث موضوعات روز 
جامعه باید تولید محتوای قوی و تاثیرگذار داشته 
باشند.وی بیان کرد: تولید محتوای قوی علاوه بر 
ایجاد ارتباط موثر بین شهرداری و شهروندان به 
پیشبرد برنامه های تعریف شده در حوزه فرهنگ 
شــهروندی کمک شایانی خواهد کرد.حیدری 
ادامــه داد: برای تحقق رســالت های این بخش 
شــهرداری از نیروهای شایســته و ارزشمندی 
برخوردار اســت که بایــد در بخش فرهنگی به 
خوبی از آنان استفاده کرد.وی اظهار کرد: روابط 
عمومی شهرداری نیز با توجه به ظرفیت هایی که 
در اختیار دارد باید در کنار برنامه های فرهنگی 
بتواند  دســتاوردهای مجموعــه را به خوبی به 
شــهروندان منعکس کند.حیــدری ادامه داد:  
ارائه مناسب دســتاوردها و اقدامات شهرداری 
بــدون تردید به افزایش ســطح رضایت مندی 
شــهروندان از مجموعه شهرداری کمک خواهد 
کرد.وی گفت: روابط عمومی به عنوان چشــم 
بینا و گوش شنوای مجموعه می تواند شرایطی 
فراهم آورد تا ایده ها و پیشــنهادات شهروندان 
برای کمک به مدیریت شــهری به خوبی جمع 
آوری و تدوین شود.حیدری در ادامه با تقدیر از 
تلاش های  سرپرســتان قبلی سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و  مدیریت ارتباطات و امور بین الملل 
شــهرداری بندر بوشهر برای سرپرستان جدید 

این مجموعه ها آرزوی موفقیت کرد.

زیست بوم فناوری شمالغرب کشور 
با محوریت آذربایجان شرقی 

شکل بگیرد
اســتاندار آذربایجان شــرقی پیشــنهاد کرد با 
توجه به تجارب و ظرفیت های اســتان، زیست 
بــوم فناوری شــمال غرب کشــور با محوریت 
آذربایجــان شــرقی و حمایــت وزارتخانه های 

مربوطه شکل گیرد.
عابدین خرم گفت: در چنین صورتی اســت که 
فرمــوده مقام معظم رهبری مبنی بر نقطه ثقل 
بــودن تبریــز در برهه هــا تاریخی و حوزه های 
مختلف کشــور، در حوزه دانش بنیان و فناوری 
نیز محقق خواهد شــد و نمایشگاه ربع رشیدی 
می تواند سکوی پرتابی برای شرکت های دانش 

بنیان استان و منطقه باشد.
وی اظهار داشت: نمایشگاه ربع رشیدی حرکت 
عظیم علمی در تبریز، آذربایجان شرقی و منطقه 
شمال غرب کشور است و بر همین اساس سعی 
کــرده ایــم کار را به خــود مجموعه های دانش 
بنیان ها واگذار کنیم تا کارهای خلاقانه خود را 
در معرض دید قرار دهند.وی ادامه داد: از نیمه 
دوم سال گذشته حرکتی با توجه به مزیت های 
آذربایجان شــرقی آغاز و ســند جامع اســتان 
منبعث از اســناد بالادستی با 500 محور تبیین 
و اولویت بندی های کوتاه، میان و بلند مدت در 
آن پیش بینی شــده که راهبرد جامعه ای برای 
توســعه اســتان با نگاهی آینده پژوهانه با اتکا 
بــه نقش آفرینی همــه بازیگران به ویژه بخش 

خصوصی است.
استاندار آذربایجان شرقی سه حوزه قطعه سازی 
و خودروســازی، چــرم و صنایع غذایی و معدن 
را محورهای اصلی این ســند برشــمرد و گفت: 
آذربایجان شــرقی با هشــت میلیارد تن ذخایر 
معدنی رتبه نخست کشور را در این بخش دارد و 
در راستای همان حرکتی که سال گذشته شروع 
شده است، 35 معدن راکد استان فعال شده اما 
هنوز 300 معدن مشکل دار داریم که تلاش می 
کنیم این مشــکلات را در سریعترین زمان حل 
کنیم.وی اعلام کرد: در حوزه دانش بنیان هفت 
محور را تعریف کرده ایم و بر این اساس راهبری 
زیســت بوم نوآوری با ایجاد کارخانه نوآوری در 
تبریز پس از تهران، توسعه تقاضا محور، افزایش 
نقش دانشگاه ها و مراکز تحقیقی، ایجاد ارتباط 
شــرکت ها و صنایع بزرگ استان با حوزه دانش 
بنیان، توسعه حمایت مالی از مجموعه های دانش 
بنیان، تخصصی کردن مراکز نوآوری رشد و پارک 
های فناوری و تبدیل اســتان به قطب صادراتی 
شمال غرب کشور با استفاده از جوانان دانشمند و 
دیپلماسی مرزی را پیگیری می کنیم.خرم اظهار 
کــرد: خروجــی همه این اقدامات معطوف به دو 

هدف اصلی اشتغال و صادرات است.

وزیر کشور در مراسم افتتاح دهمین 
نمایشگاه فناورانه رینوتکس در تبریز :

امروز گام دوم انقلاب در محور 
پژوهش های علمی است

روح اله عبدالعلی زاده / تبریز  
وزیر کشــور با بیــان اینکه حرکت علمی در 
کشــور امروز به نقطه بسیار باارزشی رسیده 
اســت، گفت: فاصله ما از فناوری نوین دنیا 
روز به روز کمتر می شــود.احمد وحیدی در 
مراســم افتتاح دهمین نمایشــگاه فناورانه 
رینوتکــس در تبریز اظهار کرد: چه کســی 
باور می کرد امروز ما شــاهد دســتاوردهایی 
باشــیم که دنیا مجبور به اعتراف به بزرگی و 
عظمت آنها باشد.وی با بیان اینکه در روزهای 
اخیــر چند دســتاورد علمی از جمله پرتاب 
تلسکوب به فضا باعث اعتراف و شگفتی غرب 
از پیشرفت های ایران شد، خاطرنشان کرد: 
این در حالی اســت کــه بزرگ ترین تحریم 
ها و فشــارها علیه کشــور در جریان است اما 
جریان علمی کشور متوقف نشد.وزیر کشور 
بــا بیان اینکــه خبر دیگری که موجب تحیر 
غرب شد، راجع به صنعت دفاعی است، افزود: 
پدافند هوایی ما در برد 300 کیلومتر هدف 
خــود را مورد اصابت قرار داد که دســتاورد 
بســیار بزرگی اســت و اگر با احتیاط بگوییم 
ایران جزو پنج کشور دنیا در این زمینه است 
که این هم حاصل تلاش های علمی جوانان 
اســت.وحیدی با تاکید بر اینکه جوانان ما با 
پافشــاری بر روی ایده هایشــان به دستاورد 
بزرگی می رسند و ما فقط در تجاری سازی 
و فروش کمی مشکل داریم، خاطرنشان کرد: 
ایران امروز بی پروا و پرتلاش با بســیج همه 
ظرفیــت های علمــی وارد حوزه های جدید 
علمی و فناورانه می شود.وزیر کشور با اشاره 
به تکنولوژی هایی همچون پرینتر سه بعدی 
و اینترنت اشیا که امروز در جهان حرف اول را 
می زند، گفت: امروز شرکت های دانش بنیان 
ما به این عرصه ها دست یافته و بر آن مسلط 
هســتند همچنین در حوزه رمز ارزها که هم 
حوزه ای فناورانه و هم پول ساز است، امروز 
توســط شرکت های دانش بنیان ما طراحی 
می شــود.وحیدی با بیان اینکه امروز حجم 
دســتاوردهای علمی کشور بسیار گسترده و 
متنوع اســت، افزود: این همان چیزی است 
که غرب و کشورهای استکباری نمی خواهند 
و دیدن آنها برایشان زجرآور است چرا که با 
تمام توطئه ها و سیاه نمایی ها امروز جوانان 
ما در میدان های علمی می درخشــند و این 
یک هشدار سهمگین برای دشمن است.وزیر 
کشور خاطرنشان کرد: این ها از رهبر انقلاب 
کینه به دل دارند چرا که رهبر عزیر ندا دهنده 
استقلال و رشد دایمی این کشور است و وجود 
نازنین ایشــان را مانع برنامه های خرابکارانه 
خود می دانند.وی با بیان اینکه مردم واقعیات 
را درک مــی کنند، افزود: دشــمن در وضع 
ســخت سراشــیبی انفعالی به سر می برد و 
هرجایی که از این نوع نمایشگاه ها باشد بی 
تردید یکی از حوزه های جهاد علمی است و 
امروزه دســت یافتن جوانان به مراتب علمی 
بالا در قالب فعالیت های دانش بنیان مصداق 
مبارزه با دشمن است.وزیر کشور با تاکید بر 
اینکه نباید پرچم علم و دانش و فناوری لحظه 
ای سکون داشته باشد، گفت: امروز گام دوم 
انقلاب در محور پژوهش های علمی اســت 
کــه امیدوارم جوانان ما عالمانه تر و پرتلاش 
تر از گذشــته در این سمت حرکت کنند که 
این برگ ترین سیلی به گوش دشمن است.

 به ریاست مدیرکل و با حضور معاونان 
و رئوسای بخش های مختلف؛

 نشست شورای اداری 
اداره کل بنادر و دریانوردی 

استان بوشهر برگزار شد 
فاطمه کرمپورنیا/  بوشهر  

محمد شکیبی نسب در نشست شورای اداری 
با تبریک انتخاب اداره کل اســتان و سازمان 
بنادر و دریانوردی به عنوان دستگاه های برتر 
اظهار کرد: نیروی انسانی به عنوان مهم ترین 
سرمایه سازمان است که توجه به موضوعات 
مرتبــط با آن در اولویت های اصلی اداره کل 
بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر قرار دارد.

وی بیان کرد: مســئولان حــوزه رفاهی نیز 
به واســطه اهمیت نیروی انســانی باید تمام 
تــلاش خــود را برای رفاه حــال کارکنان و 
خانواده های آنان بکار گیرند.شــکیبی نسب 
ادامه داد: در راســتای افزایش سطح کارایی 
و عملکــرد کارکنــان برگــزاری دوره های 
آموزشــی موردنیاز آنــان نیز به صورت ویژه 
دنبال می شود.وی افزود: کارکنان همچنین 
در مبحث تکریم ارباب رجوع و پاســخگویی 
بــه مکاتبات اداری در کمترین زمان ممکن 
باید اهتمام جدی داشته باشند.شکیبی نسب 
ادامه داد: در ارتباط با نشست شورای اداری 
نیز با توجه به اهمیت این شــورا تصمیم بر 
این شده تا به جای برگزاری در هر چهار ماه 
یکبار، به صورت ماهانه برگزار شــود.گفتنی 
اســت در این نشســت معاونان و رئوســای 
 بخــش های مختلف گــزارش کاری خود را 

ارائه کردند.

استانها 6

مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری مشهد خبر داد؛

ارائه من کارت های جدید برای زائران
مشهد / سمیرا رحمتی

مدیرعامل ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شــهرداری مشــهد گفت: جهت خدمت رسانی به 
زائران و تســهیل در رفت و آمد آنان با حمل و نقل  
عمومی، من کارت های جدیدی به عنوان من کارت 
زائــر در حال آماده  ســازی و توزیع اســت.مهدی 
بدیع فرخــد در این خصــوص، اظهار کرد: جهت 
خدمت رســانی به زائران و تســهیل در رفت و آمد 
آنــان با حمل و نقل  عمومی من کارت های جدیدی 
به عنوان من کارت زائر در حال آماده  سازی و توزیع 
اســت.وی افزود: این من کارت ها در دو مدل چاپ 
می شــود و قیمــت برخی از ایــن من کارت ها 20 
هــزار تومــان و برخی دیگر 50 هزار تومان اســت 
کــه 10 هزار تومــان از این مبلغ مربوط به قیمت 
کارت اســت اما زائران می توانند از باقیمانده مبلغ 
اعتبار اســتفاده کنند.مدیرعامل سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شــهرداری مشهد ادامه داد: 

این من کارت ها مخصوص زائران طراحی شــده و 
نسبت به ســایر من کارت ها ارزان تر است.گفتنی 
اســت؛ تاریخ انقضای ایــن کارت ها از زمان اولین 
استفاده )تراکنش( یک ماه است، کارت های مذکور 
غیرقابــل شــارژ بوده و اعتبــار داخل آن غیرقابل 

استرداد است.

برگزاری مانور پدافند غیر عامل در مخابرات 
منطقه مرکزی

مرکزی / گروه  اســتانها :در آســتانه هفته پدافند 
غیر عامل، مانور پدافند غیرعامل به منظور بررسی 
امنیت و پایداری شبکه مخابرات و زیرساخت های 
مرتبــط با آن و پایش مکانیزم های خودحفاظتی 
و مانیتورینگ یکپارچه شــبکه به صورت موفقیت 

آمیز ،در مخابرات منطقه مرکزی برگزار شد.
بــه گزارش اداره روابــط عمومی مخابرات منطقه 
مرکزی ، مانور پدافند در بخش های سوییچ، شبکه ، 

پاور ،دیتا وسیار به صورت موفقیت آمیز در مخابرات 
منطقــه مرکزی مورد پایش و ارزیابی قرار گرفت.
براســاس این گزارش پایداری و تاب آوری شــبکه 
مخابرات به عنوان یکی از مهم ترین سازمان های 
زیرساختی کشور اهمیت ویژه ای دارد و در همین 
راســتا،در مانورهایی که در طول سال در مخابرات 
منطقه مرکزی برگزار می شــود ، مصونیت شبکه 
در برابر آسیب های سایبری و مخاطرات احتمالی 

به صورت عملی ارزیابی می گردد .

برگزاری جلسه انعقاد تفاهم نامه همکاری 
مخابرات منطقه کرمانشاه  با شهرداری       

کرمانشاه/ گروه استانها :جلسه جهت انعقاد تفاهم 
نامه  همکاری در راستای اجرای فیبرنوری در سطح 
شهر کرمانشاه ، بین مخابرات   و شهرداری کرمانشاه 
برگزار شد  .جلسه ای در خصوص  برقراری تفاهم 
نامه همکاری در خصوص  توسعه فیبر نوری شرکت 

مخابرات ایران  ، با حضورشهردار و مسئولین اجرایی 
شــهرداری کرمانشــاه ، مدیر کل فروش تجاری و 
مدیر کل حوزه شــبکه مخابرات ایران و سرپرست 
مخابرات منطقه کرمانشــاه  برگزار شد .در حاشیه 
این مراســم ، امیری سرپرست  مخابرات کرمانشاه 
در اشــاره به این تفاهم نامه همکاری  از ســرمایه 
گذاری مشترک بین شهرداری و مخابرات در زمینه 
اجرای فیبرنوری شــهر کرمانشاه خبر داد و اعلام 
کرد   برقراری این تفاهم نامه سبب سهولت در امر 
برقراری ارتباطات فیبرنوری در تمامی تاسیســات 
شهرداری کرمانشاه می گردد .سرپرست مخابرات 
کرمانشــاه با  تاکید بر اهمیت ارتباطات فیبرنوری 
در پیشــبرد اهداف دولت الکترونیک خاطر نشان 
کرد جهت پیشبرد و تکمیل فیبرنوری در کرمانشاه 
نیازمند همکاری وهماهنگی با سازمانهای مختلف 
هســتیم که نقش شهرداری ها درتوسعه این طرح 

بیشتر نمایان است .

خبر ویژه

ملیحه عبدالعلی زاده / تبریز
رئیس کل دادگستری استان آذربایجان شرقی گفت: انتقال زندان تبریز به محل 
جدیــد بــا توجه به محدودیت های اعتبــاری نیازمند یک نگاه ویژه و اراده ملی 
است.موســی خلیل الهی در حاشــیه بازدید معاون قضایی قوه قضاییه از زندان 
تبریز اظهارکرد: فلسفه مجازات در تمام مکاتب حقوقی دنیا را اصلاح و تربیت 
و بازاجتماعــی کــردن زندانیان و ورود مجدد به جامعه به عنوان یک شــهروند 

عادی به جامعه است.
وی خاطرنشان کرد: این امر زمانی اتفاق می افتد که امکان طبقه بندی زندانیان 

بر مبنای شخصیت زندانی، نوع جرم و کیفیت اتهام اش فراهم شود تا کارکنان 
زندان بتوانند اقدامات بازآموزی و بازاجتماعی شــدن را انجام دهند.رئیس کل 
دادگستری آستان اذربایجان شرقی با بیان اینکه زندان تبریز با وجود نیروهای 
متعهد و متخصص، از لحاظ فیزیکی با مشکلاتی مواجه هست ادامه داد: متاسفانه 
با توجه به فرسودگی ساختمان فعلی و محدودیت های فیزیکی، زحمت کارکنان 

زندان تبریز مضاعف است.
وی با اشاره به موضوع انتقال زندان تبریز، اظهارکرد: انتقال زندان تبریز به محل 
جدید با توجه به محدودیت های اعتباری نیازمند یک نگاه ویژه و اراده ملی است.

رئیس کل دادگستری استان آذربایجان شرقی:

انتقال زندان تبریز نیازمند نگاه ویژه و اراده ملی است

گردهمایی بزرگ صنعتگران برق و اتوماسیون صنعتی در نصف جهان
اصفهان / گروه اســتانها : دوازدهمین نمایشــگاه تخصصی صنعت 
برق و اتوماســیون صنعتی در اصفهان برگزار می شــود.دوازدهمین 
نمایشگاه تخصصی صنایع برق و اتوماسیون صنعتی در محل برگزاری 
نمایشــگاه هــای اصفهــان از تاریخ 4 آبان مــاه کار خود را آغاز می 
کند و شــرایطی را فراهم می آورد تا واحدهای تولیدی، جدیدترین 
تجهیزات، خدمات و کالاهای خود را در معرض دید بازدید کنندگان، 
متخصصان، کارشناســان و علاقمندان به رویدادهای نمایشگاهی و 
فعالان این حوزه قرار دهد.در این نمایشــگاه 120 شــرکت فعال و 
مطرح از اســتان های آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، اصفهان، 
تهران، قزوین، خراسان رضوی، یزد و استان البرز در طول چهار روز 

برگزاری این رویداد نمایشگاهی تخصصی آخرین توانایی هایی خود 
را به نمایش می گذارند.دوازدهمین نمایشگاه تخصصی صنعت برق 
و اتوماســیون صنعتــی در فضایــی بالغ بر 6 هزار مترمربع و با هدف 
شناسایی و توانایی صنعتگران برق، ارایه ظرفیت های تولید کنندگان 
تجهیزات برق خانگی و صنعتی و شــناخت نیازهای بازار برق کشــور 
برگــزار می گــردد. از برندهای مطرح که در ایــن رویداد تخصصی 
نمایشگاهی حضور دارند می توان به شرکت مپنا، گروه ماد، یکتا افروز، 
برنا الکترونیک، سپاهان تابلو، شیوا امواج و آرین نیرو اشاره کرد. در 
این دوره از نمایشــگاه صنعت برق شــاهد حضور نمایندگی هایی از 
کشــورهای جمهوری چک، انگلستان، چین، مالزی، آلمان، اسپانیا، 

ترکیه، ژاپن، کره جنوبی و ایتالیا هستیم.این نمایشگاه با مشارکت، 
همکاری و هم اندیشی تاثیرگزارترین کانون های صنعت برق کشور 
از جمله شــرکت توزیع برق اســتان اصفهان، انجمن همگن برق و 
الکترونیک اصفهان، سندیکای صنعت برق ایران، انجمن های صنفی 
اتوماسیون صنعتی ایران، انجمن تولید کنندگان کنترل و ابزار دقیق، 
اتحادیه تولید کنندگان و فروشندگان الکتریک و الکترونیک اصفهان 
برگزار خواهد شــد.دوازدهمین نمایشــگاه صنعت برق و اتوماسیون 
صنعتی از تاریخ 4 تا ۷ آبان ماه در ساعات بازدید 15 تا 21 واقع در 
کمربندی شرق، روبروی منطقه روشن دشت میزبان علاقه مندان و 

متخصصان صنایع برق خواهد بود.
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یادداشت

ح دارویاری؛ چالش های بازار دارو در چهارماهگی طر

کمبود دارو، درد مشترک بیمار و داروخانه 
  پریسا سیدیان / گروه جامعه

مشــکل کمبودهــای دارویــی  به ویژه 
در مــورد آنتــی  بیوتیک هــای کودکان 
و همچنیــن ســرم های تزریقی از اوایل 
مهرماه ســال جاری مجددا مطرح شــد؛ 
مبحثی که سید علی فاطمی، نایب رییس 
انجمن داروسازان ایران علت آن را »عدم 
پیش بینــی  در زمینه قیمت گذاری آنتی 
بیوتیک ها در طرح دارویاری« دانست. در 
همین راستا دکتر دارایی، رئیس سازمان 
غــذا و دارو در واکنــش به این موضوعات 
حــدودا دو هفتــه قبل اعــلام کرد که » 
بحــث کمبودی کــه در آنتی بیوتیک ها 
اتفاق افتاد، به مشــکلاتی در مواد اولیه، 
قیمت گــذاری و همچنیــن قیمت مواد 
جانبی مهم در شــربت های آنتی بیوتیک 
مانند قیمت شــکر، قیمت شیشه جهت 
بســته بندی و... بوده اســت که در حال 
حاضــر این مشــکلات را رفــع کردیم و 
تولید کافی آنتی بیوتیک ها انجام شــده و 
به زودی این داروها وارد بازار می شوند«.
البته ذکر این نکته نیز لازم است که بنابر 
اعلام متخصصین و مسئولین امر، مصرف 
آنتــی  بیوتیک در کشــور الگوی منطقی 
ندارد و این موضوع در کنار سایر مشکلات 
در زمینــه مــواد اولیه، قیمت گذاری و ... 
سبب کمبود مقطعی این دارو شده است. 
دکتر اســماعیلی، مشاور رییس سازمان 
غذا و دارو نیز در همین راستا با تاکید بر 
اینکــه »کمبود« به معنای »عدم تامین« 
نبوده اســت، اعلام کــرد: »در نیمه اول 
ســال 1401 نزدیک به 30 درصد بیش 
از نیمــه دوم 1400 آنتی بیوتیــک برای 
اطفــال تامین کردیــم؛ در واقع از حدود 
13 میلیون عدد در نیمه دوم سال 1400 
بــه حــدود 1۷ میلیون عدد در نیمه اول 
1401 رسیده ایم. اما از آنجایی که مصرف 
اصطلاحا overload شده و افزایش یافته 
و تجویز هم بعضا در برخی مواقع نادرست 
بوده اســت، باعث شــده که این تناسب 
مصــرف از بین برود«. او همچنین اعلام 
کــرد که »اصــلاح قیمت ها هــم انجام 
شــده اســت. هر تولیدکننــده ای اعم از 

آنتی بیوتیک یا سایر داروها که درخواست 
اصلاح قیمت داشت، درخواستش بررسی 
شــد و اگر نیاز بود اصلاح قیمت برایشان 
انجام و ابلاغ شــده و دیگر هیچ بهانه ای 

در این زمینه وجود ندارد«.

مصرف غیرعادی سِرم و بروز کمبود
از ســوی دیگر مراجعات به داروخانه های 
نشــان می دهــد که تامین ســرم هم با 
مشــکلاتی روبه رو اســت؛ به شکلی که 
نایــب رئیس انجمن داروســازان درباره 
آن گفتــه بود: »برای توزیع ســرم عمدتا 
داروخانه های منتخب و دولتی در اولویت 
اول قرار دارند. بعد از آن بیمارســتان ها، 
درمانگاه هــا و داروخانه هــای نزدیک به 
مراکــز جراحــی محــدود در اولویتند. 
داروخانه های ســرپایی هنوز هم سرم را 
با سهمیه ای دریافت می کنند«.موضوعی 
که رئیس ســازمان غذا و دارو در واکنش 
به آن اعلام کرد: »ما کمبود سرم در کشور 
نداریم، بلکه بیش مصرف ســرم داریم. در 
ســال جاری مصرف سرم در کشور 60 تا 
۷0 درصد افزایش یافته اســت. این اتفاق 
طبیعی نیست. آمارنامه دارویی نشان داد 
که فروش ســرم دو برابر شــده است؛ چرا 

باید این اتفاق رخ دهد؟. ظاهرا مشکلاتی 
در زمینه تجویز و درمان و بخش سرپایی 
درمانگاه هــا وجــود دارد و این در حالی 
اســت که ظرفیت تولید ســرم در کشور 
بالاســت و شرکت های تولیدکننده سرم، 
بدون وقفه و بدون تعطیلی به صورت سه 
شــیفت کار می کنند«.در همین راســتا 
دکتر اســماعیلی، مشاور رییس سازمان 
غذا و دارو اعلام کرد: »تنها در شهریورماه 
ســال جاری حدود 1۷ و نیم میلیون عدد 
ســرم در کشــور تامین شده است که 15 
میلیون عدد آن تولید داخل و 2.5  میلیون 
آن از طریق واردات بوده و این میزان بیشتر 
از متوســط ماهیانه مصرف سال گذشته 
بوده اســت. در حال حاضر هم همچنان 
بحــث واردات و تولید داخل ســرم های 
تزریقــی در کشــور پیگیری می شــود و 
برخی تولیدکنندگان ســرم نیز به صورت 
سه شیفته فعالند تا نیاز بازار تامین شود. در 
مجموع اکنون طبق گزارش های دریافتی 
از دانشگاه های علوم پزشکی، سرم به میزان 
کافی در سراسر  کشور موجود است«.البته 
علــت کمبودهای مقطعی برخی داروها و 
ســرم ها فقط به مصــرف غیرمنطقی این 
اقلام و عدم قیمت گذاری اولیه به موقع آن 

بازنمی گــردد، بلکه چالش هایی از جنس 
نبود نقدینگی، مالیات 9 درصدی بر ارزش 
افزوده، بدقولی برخی بیمه ها در پرداخت 
مطالبات داروخانه ها و ... نیز در این زمینه 
بی تاثیر نیســتند.در مجمــوع به دنبال 
مشــکلات مطرح شــده در زمینه تامین 
برخی اقلام دارویی و سرم، رئیس جمهور 
با اشاره به گزارش های دریافتی از کمبود 
برخی اقلام دارویی، مســئولان مربوطه را 
مکلف کرد که ضمن تامین ســریع اقلام 
داوریــی مذکور و رفع نیــاز مردم، دلیل 
قصــور احتمالی را به طور دقیق پیگیری 
کرده و با هر فرد یا مجموعه ای که در این 
زمینه کوتاهی داشــته به شــکل مناسب 

برخورد شود.

پول دارویاری در تامین اجتماعی 
چه می شود؟

در همیــن راســتا دکتر عبدالحســین 
روح الامینــی، نماینــده مردم تهران در 
مجلس شــورای اسلامی نیز با حضور در 
برنامه ای تلویزیونی در رابطه با اظهاراتی 
درباره کمبود منابع برای مدیریت شرایط 
بیمه ای و خدمت رســانی، گفت: به نظرم 
فعلا باید همین منابعی که در دســترس 

دارند را درست و به موقع مدیریت کنند 
و مجلس امسال منابع داده است و سال 
دیگــر هم منابع خواهد بــود. به عنوان 
وکیل مــردم باید ببینیم در این کمبود 
امــروز آنتی بیوتیک ها و کمبود ســرم و 
اختلال در نظام عرضه مایحتاج سلامت 
مــردم و خدمات بیمه ها به مردم چه در 
بخش ســرپایی و چه در بخش بستری، 
مدیریت بیمه ها در تمامی سازمان های 
بیمه گر نظیر بیمه ســلامت،  بیمه تامین 
اجتماعی،  بیمه نیروهای مســلح و... چه 
کرده اند؟ نکته اصلی اینجاســت که آیا 
همین منابعی که در اختیار بیمه ها بوده 

است به درستی مدیریت شده است؟

مشکل مزمن نظام سلامت و لزوم 
خ دارویاری تضمین گردش چر

در هــر حــال علاوه بر برخــی تخلفات 
احتمالــی و احتکار مواد اولیه و محصول 
نهایی دارویــی، چالش مالیات بر ارزش 
افزوده و بحث تامین نقدینگی داروسازان 
در قالــب تســهیلات بانکــی و ...، بحث 
»پرداخــت مطالبات از ســوی بیمه ها« 
که همواره از آن به عنوان پاشــنه آشیل 
طرح دارویاری نیز یاد می شــود، مشکل 
همیشــگی حوزه دارویی کشــور بوده و 
همچنــان هم چالش برانگیز اســت؛ به 
طــوری کــه به گفته مســوولان اجرای 
طرح دارویــاری، موضوعی که می تواند 
این طرح را تهدید کند، رفتار ســازمان 
هــای بیمه گر اســت؛ به طــوری که با 
وجود گذشــت بیش از سه ماه از اجرای 
دارویــاری، داروخانه ها و مراکز درمانی 
فشــار مالی بالایی را متحمل می شــوند 
و از ایــن بیمه ها گلایــه دارند. بر همین 
اســاس هم لازم اســت با نظارت دقیق و 
برخــورد قاطع با تخلفات حــوزه دارو، 
تسهیل تامین نقدینگی داروسازان، رفع 
مشــکلات اقتصادی بیمه ها و همچنین 
پرداخت بدهی های آنها از سوی دولت، به 
اقتصاد داروخانه ها کمک کرده و گردش 
بدون مشکل چرخ طرح دارویاری و نهایتا 

هم تامین دارو در کشور را تضمین کرد.

7جامعه
جزئیات صندوق بیماران خاص 

 و صعب العلاج 
اعلام شد 

معــاون درمــان وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی با اشاره به رونمایی از صندوق 
بیماران خاص و صعب العلاج در مراســم روز 
ملی بیمه سلامت، اظهار کرد: در سال گذشته 
صندوقی با بودجه 5,000 میلیارد تومان برای 
پوشش بیمه ای بیماران خاص و صعب العلاج 
اختصاص داده شــد که امیدواریم برای سال 
آینده این بودجه افزایش یابد.ســعید کریمی 
درباره بیماران SMA ، افزود: ســال گذشــته 
دســتور رئیس جمهور بــود که داروهای آنها 
تهیه شــود.450 نفر از این بیماران جزو گروه 
هــدف دریافــت دارو قرار گرفتــه اند. معاون 
درمان وزارت بهداشــت نیز گفت: امیدواریم 
تــا 44 بیماری را در صندوق بیماران خاص و 
صعب العلاج پوشــش دهیم. در ادامه معاون 
درمان وزارت بهداشــت، در پاســخ به سوالی 
در مــورد غربالگری بارداری، گفت: غربالگری 
بــارداری، تیــغ دو لبه اســت و نباید افراط و 
تفریط در این کار صورت بگیرد.محمد مهدی 
ناصحی، مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت 
ایران نیز در این نشســت اظهار کرد: با توجه 
به درخواســت خانواده های بیماران SMA از 
رئیس جمهور، داروی این بیماران وارد شــد. 
مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت ایران گفت: 
برای فاز اول بیماری، مشــکل مالی نداریم و 
ســهم پرداختی بیمار صفر اســت و به زودی 
در بیمارســتان های تابعه دانشگاه ها، دارو در 
اختیار بیماران قــرار می گیرد.ناصحی ادامه 
داد: محاســبه مــا 18 هــزار و 200 میلیارد 
تومان بــرای صندوق بیماران خاص و صعب 
العلاج بود که با توجه به منابع محدود، 5,000 
میلیارد تومان اختصاص داده شــد.وی افزود: 
متأســفانه برخی شرکت های واردات دارو، در 
صدد تحمیل داروهایی هستند که اثرپذیری 
آنهــا چندان تأیید نشــده اســت.مدیرعامل 
ســازمان بیمه ســلامت ایران، با اعلام اینکه 
در فــاز اول 26 بیمــاری در صندوق بیماران 
خاص و صعب العلاج تعریف شده است، افزود: 
بســته و نوع خدمات به این بیماران مشخص 

شده است.

بر اساس گزارش ها؛

 3۸.۵ درصد مسمومیت ها 
در تهران عمدی بوده است

یکی از علل مراجعات به اورژانس بیمارستان ها 
در تمامی فصول ســال، مســمومیت اســت 
کــه بعضاً عمدی و ســهوی اتفــاق می افتد.

مســمومیت ها، اشــکال گوناگــون دارد که 
شایع ترین آنها، مسمومیت های دارویی است. 
مصــرف بیش از انــدازه دارو، می تواند منجر 
به بروز مســمومیت و حتی مرگ فرد شــود.
یکی دیگر از مســمومیت ها، ناشی از مصرف 
غذاهای فاســد و آلوده اســت که ناخواسته و 
ناآگاهانه اتفاق می افتد. میزان بروز مسمومیت 
در رده های سنی نیز متفاوت و متغییر است، 
اما در این بین، کودکان زیر 5 ســال، بیشــتر 
در معرض مســمومیت قــرار دارند. نکته  ای  
که  نباید  از  آن  غافل  شــد،  لحظات اولیه پس 
از بروز مســمومیت  اســت  که  برای نجات فرد 
مسموم حیاتی است.بلافاصله پس از برخورد با 
 موارد  مسمومیت با تلفن 190 و یا 115 تماس 
بگیرید.45 مرکز اطلاع رسانی داروها و سموم 
در کل کشــور با شــماره تلفن 190، داخلی 3 
-کد 2 مشــغول  فعالیت  هستند.وظیفه مهم 
مراکز اطلاع رسانی داروها و سموم، راهنمایی 
فرد مســموم یا همراهان وی، برای کنترل و 
کاهش  عوارض  ناشــی از مسمومیت است.بر 
اســاس گزارش معاون غذا و داروی دانشــگاه 
علوم پزشکی تهران، در بازه زمانی سال 1400 
لغایت مهر 1401 تعداد ۷09 تماس در مورد 
مســمومیت ها در دیتابیــس مرکز اطلاعات 
دارویی دانشــگاه علوم پزشــکی تهران ثبت 
شــده اســت که از این میان 503 مورد شامل 
اقدامات و اینترونشن مؤثر پیش بیمارستانی 
صورت گرفته در این مرکز اســت.از این میان 
حدود 41 درصد موارد مســمومیت با داروها 
به ویژه مخدرها و داروهای دســته اعصاب و 
روان اســت.در بازه زمانی سال 1400 لغایت 
مهر 1401 تعداد 91۷8 مورد مســمومیت به 
مراکز درمانی دانشگاه علوم پزشکی تهران به 
ویژه بیمارســتان بهارلو مراجعه کرده اند که 
متأسفانه 169 مورد فوت )حدود 1.8 درصد( 
و 28 مــورد عارضه جدی به بیماران گزارش 
شده است.از این بین 61.5 درصد مسمومیت 
اتفاقــی و 38.5 درصد تعمدی بوده اســت.با 
توجه به درصد بالای مســمومیت های اتفاقی، 
افزایــش آگاهی عمومی بــرای نجات زندگی 
ضروری است. بهرحال گاهی اوقات دیده ایم و 
شنیده ایم که فرد با ساده ترین مسمومیت هم 
جان خود را از دست داده است. بنابراین، مراقب 
خطرات مرگبار ناشی از مسمومیت ها باشیم.

درخواست از مجلس و دولت 
برای حقوق سربازان

رئیس ســازمان وظیفــه عمومی فراجا درباره 
پیشــنهادات ســازمان وظیفه عمومی فراجا 
دربــاره افزایــش حقوق ســربازان در لایحه 
بودجه ســال آینده و نیز برنامه هفتم توسعه، 
اظهار کرد: از همراهی های مجلس و دولت در 
افزایش حقوق ســربازان طی چندسال اخیر 
تشکر می کنم و امیدواریم که بتوانیم این روند 
را در سال آینده نیز داشته باشیم. ما در مورد 
حقوق ســربازان و افزایش آن پیگیری هایی را 
با هماهنگی ســتادکل نیروهای مسلح انجام 
داده ایــم و آن چیــزی که از مجلس شــورای 
اســلامی و دولت خواســتیم این بود که برابر 
مــاده 49 قانون خدمت وظیفه عمومی حقوق 
ســربازان در هر سال پیش بینی  کنند.سردار 
تقــی مهــری با بیان اینکه برای برنامه هفتم و 
لایحه بودجه ســال آینده این تقاضا را داریم، 
گفت: برابر ماده49 قانون وظیفه عمومی حقوق 
سربازان وظیفه حداقل 60 درصد و حداکثر 90 
درصد حداقل حقوق کارکنان نیروهای مسلح 
مبتنی بر قانون مدیریت خدمات کشوری است 
که با توجه به تحصیلات و درجات آنان توسط 
ستاد کل تهیه شده و به تصویب فرماندهی کل 
می رسد.وی با بیان اینکه مدتی است که بحث 
افزایــش حقوق بــرای همه کارمندان دولت و 
نیروهای لشکری و کشوری مطرح است، گفت: 
این تقاضا را داشتیم و امیدواریم همانطور که 
در ســال گذشته و سال جاری مجلس شورای 
اســلامی و دولــت به حقوق ســربازان توجه 
داشــتند مجددا این توجه را داشته باشند.وی 
با تاکید بر اینکه لازم است قانون خدمت وظیفه 
عمومی به صورت کامل اجرا شــود، گفت: اگر 
ماده 49 این قانون که بر حقوق سربازان تاکید 
دارد، به طورکامل رعایت شود حقوق سربازان 
متناســب خواهد شد. البته در چند سال اخیر 
تلاش های خوبی در این خصوص انجام شــده 
و افزایش چشــمگیری هم در حقوق سربازان 

ایجاد شده است.

 کنکور سال آینده 
چگونه برگزار می شود؟

بیست و پنجم تیرماه سال جاری، ماده واحده 
"تکمیل و اصلاح موادی از سیاست ها و ضوابط 
ساماندهی سنجش و پذیرش متقاضیان ورود 
بــه آمــوزش عالی)پس از پایان متوســطه( " 
مصوب 15 تیرماه 1400 که در جلسات 855 
و 863 مورخ پنجم بهمن ماه 1400 و هفدهم 
خردادماه 1401 شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به تصویب رســیده بود از ســوی سیدابراهیم 
رئیســی، رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
جهت اجرا، ابلاغ شــد.بر این اســاس، ارزیابی 
میــزان دانش، توانایی و پیشــرفت تحصیلی 
متقاضیان از طریق  »نمره  کل سابقه تحصیلی« 
و »نمره  کل آزمون اختصاصی« انجام می  شود. 
آزمون اختصاصی، آزمون سراســری از میان 
دروس تخصصی رشــته  های تحصیلی در سه 
ســال آخر دوره دوم متوســطه در هر یک از 
گروه  های آزمایشــی است که براساس کتاب-

 های درســی وزارت آموزش و پرورش، توسط 
سازمان برگزار می  شود.سابقه تحصیلی نیز به 
نمــرات دروس عمومی و تخصصی  دوره دوم 
متوســطه در نظام آموزشی 3-3-6 و دیپلم و 
پیش دانشــگاهی در نظام آموزشــی قبلی هر 
رشته تحصیلی دوره متوسطه اطلاق می شود 
که امتحانات آن مطابق اصول سنجش و اندازه 
 گیری، به طور استاندارد و کیفی توسط وزارت 
آموزش و پرورش به صورت سراسری و نهایی 
در ســنوات مختلف مطابق مصوبات شــورای 
عالی آموزش و پرورش برگزار شده باشد.پس 
از ابــلاغ ماده واحــده تکمیل و اصلاح موادی 
از سیاســت ها و ضوابط ساماندهی سنجش و 
پذیــرش متقاضیــان ورود به آموزش عالی از 
سوی رئیس جمهور، کنکور سراسری از سال 
آینده با تغییراتی در مواد آزمونی و محاســبه 
ســوابق تحصیلی برگزار خواهد شــد و در یک 
بازه زمانی چهارســاله، سهم سوابق تحصیلی 
بــه صورت پلکانــی افزایــش می یابد.بر این 
اســاس، وزارت آموزش و پرورش موظف شده 
اســت نسبت به ایجاد سوابق تحصیلی دانش 
آموزان اقدام کند، به گونه ای که برای سنجش 
و پذیــرش متقاضیان ورود به آموزش عالی از 
ســال تحصیلی 1402- 1403 و به بعد، همه 
فارغ التحصیلان دارای سوابق تحصیلی باشند.

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور خبر داد؛

تولید یک میلیارد اصله نهال 
درکشور طی 4 سال

عباسعلی نوبخت، رئیس سازمان منابع طبیعی 
و آبخیــزداری کشــور در بازدید از طرح های 
تولید نهال، نهال کاری و جنگل کاری با هدف 
مبارزه با ریزگردها با منشاء داخلی و خارجی 
همچنین طرح زراعت چوب، گفت: مقرر شده 
اســت که سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور در طول چهار سال به تولید یک میلیارد 
اصله نهال برسد که رسیدن به این هدف مهم 

مستلزم آماده کردن زیرساخت هاست.

خبر ویژه

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد با بیان 
اینکه براساس آخرین آمارها و داده ها جمعیتی بالغ 
بر 5 میلیون نفر تحت پوشــش و خدمات حمایتی 
کمیته امداد هستند، اظهار کرد: پرداخت مستمری 
یکی از خدمات کمیته امداد برای مددجویان است 
و براساس پیگیری های انجام گرفته با نظر مساعد 
دولــت و نگاه مســاعد مجلس، بناســت در نیمه 
دوم ســال موضوع افزایش 30 درصدی مستمری 

مددجویــان همزمان با افزایــش ترمیمی حقوق 
کارکنان لشکری و کشوری را داشته باشیم.حسین 
خدرویســی با اشاره به اینکه یکی از معافیت هایی 
کــه دولت در قانون بودجــه 1400 و 1401 برای 
مددجویان تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی 
مقرر کرده موضوع معافیت از پرداخت هزینه آب، 
برق و گاز است، گفت: البته این تصور وجود دارد که 
مددجویان در حد الگوی مصرف معاف هستند، در 

صورتی که اینطور نیست و مددجویان باید با دقت 
و صرفه جویی کامل در قالب فرمول و شرایطی که 
در آئین نامه اجرایی اعلام شده، مصرف کنند. یعنی 
معافیت در زمینه مصرف برق در صورتی شامل حال 
مددجویان خواهد شــد که حتما 50 درصد الگوی 
مصرف، مصرف داشته باشند و در مصرف آب، یک 
ســوم الگوی مصرف و در مصرف گاز، باید در ســه 

پله اول مصرف از 12 پله مصرف باشند.

افزایش 30 درصدی مستمری مددجویان

اینفوگرافی 

اطلاعاتی از 
خواب که شاید 

ندانید 
خواب کافی باعث ایجاد 

اثرات مختلفی در بدن 
می شود که از اثرات مفید 

آن می توان به بهبود روحیه 
و سطح انــرژی، سیستم 

ایمنی قوی تر، خلاقیت 
و بهره وری بیشتر و 

عکس العمل های سریع تر 
اشاره کرد. همچنین از 

آلزایمر، افسردگی و 
دیابت به عنوان خطرات 

مهم کم خوابی نام می برند.

منبع: ایسنا

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران:

 تعداد ساختمان های ناایمن
به ١١٩ مورد رسید

 ســخنگوی ســازمان اتش نشانی شهرداری تهران با اشاره به کندبودن روند ایمن 
سازی ساختمان های ناایمن، اظهار کرد: پس از سال ها ما به این نتیجه رسیدیم 
که 129 ساختمان از ساختمان های دیگر پرخطرتر هستند البته این به این معنا 
نیســت که فقط همین تعداد ناایمن هســتند زیرا اگر اینطور بود وضع ما خیلی 
خوب می شد. جلال ملکی افزود: در رابطه با این موضوع بسیار زیاد مدارا کردیم 
اما جوابی نگرفتیم تا اینکه از دستگاه قضا خواستیم که ورود کند زیرا خودمان را 
تنها دیدیم؛ در حال حاضر دومین جلســه با حضور مالکان، نماینده دادســتان و... 
ســاختمان ها برگزار شــده است. ملکی بیان کرد: این ساختمان ها بیشتر تجاری 
هستند و به آنها فرصت کوتاه دادیم، این فرصت برای آغاز کار است نه به معنای 
اتمام کار؛ زیرا کار ممکن است یک سال طول بکشد؛ امیدواریم مراحل بعد هم به 
همین صورت شکل بگیرد. سخنگوی سازمان اتش نشانی شهرداری تهران تاکید 
کرد: مالکان این ساختمان ها اگر کار ایمن سازی را جدی نگیرند دیگر کارشان با 
ما نیست که فکر می کنیم تا پایان سال بخشی از این ساختمان ها کار مقدماتی 
خود را انجام دهند. وی گفت: مالکان ســاختمان های ناایمن فکر نکنند با عقب 
انداختــن کار مــی توانند زمان بخرند زیرا دســتگاه قضــا بلوک گذاری می کند و 
کار ســخت می شــود. سخنگوی سازمان اتش نشانی شهرداری تهران در پاسخ به 
این ســوال که شــنیده می شود، پارک ارم جزو ساختمان های ناایمن است، تایید 
کرد: اینطور نیســت و چنین چیزی نشــنیده ایم؛ اگر به ما بگویند اســم ساختمان 
ها اعلام شود، حتما انجام می دهیم اما اعلام اسامی ساختمان های ناایمن کاری 
را حل نمی کند. ســخنگوی ســازمان اتش نشــانی شهرداری تهران گفت: از 129 
ســاختمان ناایمن، 10 ســاختمان برای ایمن ســازی پای کار آمدند و تعداد این 

ساختمان ها به 119 مورد رسیده است.
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 نیلوفر ؛ 
سرابی که سراب نیست 

اســتان زیبــای کرمانشــاه بیشــتر در میان 
گردشــگران به علــت جاذبه هــای تاریخی 
خود محبوبیت دارد؛ اما این اســتان سرســبز 
و کوهســتانی جاذبه های طبیعــی فراوانی در 
دل خــود دارد. یکی از مهمتریــن جاذبه های 
گردشــگری این اســتان منطقه توریســتی و 
تفریحی ســراب نیلوفر اســت، که در نزدیکی 

روستایی با همین نام واقع شده است.
منطقه توریستی ســراب نیلوفر، یکی از جاذبه 
های گردشــگری در غرب کرمانشاه به حساب 
می آید. گل هــای نیلوفر که در بســتر دریاچه 
زندگی می کنند، ســوژه ای عالی برای عکاسان 
جلوه های ناب طبیعی هستند و همین ویژگی  
هر ساله گردشگران بسیاری را به سوی دریاچه 

سراب نیلوفر می کشاند.
سراب نیلوفر در منطقه با همین نام و در فاصله 
20 کیلومتری از کرمانشاه واقع شده است. این 
مجمومه توریستی و تفریحی در ابتدای منطقه 
»ســنجابی« و در دامنه کوه هــای »کماجار« 
واقع شده است. ســراب نیلوفر پر شده است از 
گیاه نیلوفر آبی، که در نیمه اول ســال غنچه ها 
و برگ های آن ها سر از آب برمی آورند و بخش 
زیادی از سطح آب را پوشش می دهند. وزش باد 
روی تالاب سبب حرکت گل ها می شود و همین 

موضوع چشم انداز بی نظیری را خلق می کند.
سراب نیلوفر در حقیقت دریاچه ای به مساحت 
1,331 هکتار اســت که آب آن از کف ســطح 
دریاچه و چشــمه های پیرامون آن سرچشمه 
می گیرد. آب زلال و شــفاف دریاچه ســبب 
می شود که در تمام طول سال ریشه و ساقه های 

نیلوفرهای آبی قابل دیدن باشند.
در شــرایطی که میزان بارندگی سالانه خوب 
باشد، تالاب در طول ســال پرآب است و عمق 
بخش هایی از آن به 32 متر می رسد. همچنین 
این تالاب طبیعی، غارهای زیر زمینی هم دارد. 
آب دریاچه ســراب نیلوفر نوعــی مواد معدنی 
خاص دارد که شرایط رشــد نیلوفرها را فراهم 

می کند.

مسیر دسترسی به سراب نیلوفر کرمانشاه
برای بازدید از ســراب نیلوفر از مبدا شهرستان 
کرمانشاه، در ابتدا مســیر باید به سمت میدان 
اصلی بروید یا همان میــدان آزادی وارد بلوار 
کارگر شده و تا بلوار باهنر مسیر را ادامه دهید. 
با ادامه دادن بلوار باهنر به سراب نیلوفر خواهید 
رسید. تابلوهای راهنما در جاده به خوبی مسیر 

رسیدن به این جاذبه را مشخص می کنند.
برای رفتن به ســراب نیلوفر قطار یا اتوبوس در 
کرمانشــاه وجود ندارد و بهترین راه استفاده از 

تاکسی یا وسیله نقلیه شخصی است.
آدرس: 20 کیلومتری شــمال غربی اســتان 

کرمانشاه، روستای سراب نیلوفر

تاریخچه سراب نیلوفر کرمانشاه
سراب نیلوفر در 2۷ اسفند سال 138۷ از طرف 
ســازمان وقت میراث فرهنگی به عنوان میراث 
طبیعی ملی به ثبت رسیده اســت تا به منظور 
حفظ محیط زیســت و طبیعت آن، تلاش دو 

چندان شود.

 امکانات رفاهی 
و تفریحات سراب نیلوفر کرمانشاه

سراب نیلوفر مکانی مناســب برای گردشگر و 
تفریح و گذراندن اوقات خوش در کنار خانواده 
اســت. اطراف دریاچه ســراب نیلوفر توســط 
شهرداری فضاسازی شــده است و امکان چادر 

زدن و پیک نیک وجود دارد.
ســراب نیلوفر کرمانشــاه در روزهای جمعه و 
ایام تعطیل، میزبــان حدود پنج هــزار نفر از 
گردشگران اســت. باتوجه به آنکه این منطقه 
از استان کرمانشاه هرســاله میزبان بسیاری از 
گردشگران است، امکانات رفاهی دیگری مانند 
سرویس بهداشــتی، همچون نمازخانه، بوفه، 
آلاچیق و باربیکیو، نیمکت و پارکینگ در اطراف 

دریاچه فراهم است.
بازدید از گیاه خــاص نیلوفــر، منظره غروب 
خورشــید، تلالو نور آفتاب و نشســتن در کنار 
دریاچه، از مهمترین جاذبه های دیدنی سراب 
نیلوفر اســت؛ با این وجود امکانات دیگری در 
مجموعه فراهم اســت. در هنگامی که هوا گرم 
است، شنا کردن در دریاچه سراب نیلوفر بسیار 
لذت بخش خواهد بود، که با این اقدام علاوه بر 
بازدید می توانید گل های نیلوفر را لمس کنید.

گردشگری

گر رمز ورود به گوشی  چه کنیم ا
 اندرویدی خود را 

فراموش کردیم؟
در صورتی که رمز ورود گوشی اندرویدی خود 
را فرامــوش کنیم و راه دیگری برای باز کردن 
قفل صفحه مانند حســگر اثر انگشــت وجود 

نداشته باشد، چه باید کرد؟

ورود با پترن
گــوگل به طور مــداوم در حال تلاش برای 
تضمیــن حریــم خصوصی و امنیت در همه 
زمینه ها اســت. این بدان معناست که هیچ 
راهی برای بازیابی رمز عبور از دست رفته یا 
فراموش شده قفل صفحه وجود ندارد. برای 
گوشی های هوشمند امروزی که نسخه های 
جدیدتری از سیســتم عامل اندروید بر روی 
آنها نصب شــده، تنها گزینه برای باز کردن 
قفل دســتگاه در هنگام فراموشی رمز عبور، 
انجام فرآیند ریســت فکتوری اســت که به 
قیمت پاک شــدن تمامی داده های گوشی 

تمام می شود.
اگر برای انجام چنین فرآیندی آماده نیستید، 
از طریق ایمیل با سازنده گوشی هوشمند خود 
مکاتبه کنید تا مطمئن شوید که آیا راه دیگری 
برای بازگشــایی قفل گوشی خاص شما بدون 
از دســت دادن اطلاعات وجود دارد یا خیر. به 
احتمال زیاد به شما توصیه می شود تا قبل از 
فرامــوش کردن گذرواژه خود، از ویژگی های 
امنیتی ارائه شده توسط برند سازنده دستگاه 
یا شرکت مخابراتی خاص خود استفاده و آن را 

پیکربندی کنید.
در صورتی که گوشی اندرویدی شما به نسخه 
4,4 اندرویــد یــا بالاتر مجهز باشــد، ممکن 
اســت بتوانید پس از تلاش های متعدد برای 
باز کردن قفل گوشــی، گزینه فراموش کردن 
الگو )Pattern( را بر روی صفحه نمایش خود 
مشــاهده کنید. می توانید با ضربه بر روی آن، 
اعتبارنامه های ورود به حساب گوگل خود که 
برای تنظیم اولیه دســتگاه اندروید و ریســت 

قفل صفحه استفاده می شود را ارائه کنید.

، گوشی  چطور بدون دسترسی به رمز عبور
خود را ریست فکتوری کنیم؟

مهم است به خاطر داشته باشید که تنها راه حل 
برای حل مشکل فراموشی رمز عبور در گوشی 
اندرویدی، انجام عمل ریســت فکتوری و در 
نتیجه پاک شــدن تمامی داده ها و تنظیمات 
اســت. اگر به طور معمول از داده های گوشی 
اندرویدی خود نسخه پشتیبان تهیه می کنید، 
احتمالا می توانید قسمت عمده ای از داده هایی 
را که قبلا در دستگاه شما بوده است را بازیابی 

کنید.
بــه گفته گوگل، در شــرایطی کــه رمز عبور 
فراموش شــده و قصد ریست فکتوری داشته 
باشید، پس از اتصال به اینترنت با تلفن  همراه 
دیگری، وارد حساب گوگل خود شوید و پس 
از مشاهده مشخصات دستگاه خود، با عبارت 
“Find My Device” مواجــه خواهید شــد. 
مزیت ایــن ویژگی، ردیابی تلفن اندرویدی و 
یافتن آن در گوگل مپس اســت، اما علاوه بر 
آن، دارای عملکردی اضافی است که به کاربر 
اجازه می دهد تا محتویات گوشی خود را برای 

همیشه پاک کند.
پورتال Find My Device را از طریق رایانه خود 
بر روی یک گوشی اندرویدی دیگر راه اندازی 
کنید و مدل گوشی که رمز عبور آن را فراموش 
کرده اید را از فهرســت دستگاه های شناسایی 

شده، پیدا کنید.
ســپس روی عبارت “Erase Device” ضربه 

بزنید.
پس از آنکه از شــما خواســت شــد تا فرآیند 
پاک ســازی کامــل داده هــا را تاییــد کنید، 
اطلاعات ورود به سیســتم گوگل خود را ارائه 

دهید.
پس از تکمیل مراحل، اکنون می توانید بدون 
نیــاز بــه وارد کردن رمز عبور، وارد گوشــی 

اندرویدی خود شوید.
اگــر پیــش از فراموش کردن رمز عبور خود، 
 ”Find My Device“ نتوانســتید تنظیمات
را بــر روی گوشــی اندرویــدی خود اعمال 
کنید، باید به صورت دســتی دســتگاه خود 
را ریســت فکتوری کنیــد. بدین ترتیب که 
از طریق فشــردن کلید  پاور و ولوم پایین به 
طــور هم زمان و برای چند ثانیه، وارد منوی 
 Wipe“ بوت لودر شــوید و با انتخاب گزینه
data” در منــو از طریق کلیدهای ولوم صدا، 
این فرآیند تکمیل خواهد شد. ین روزها اکثر 
گوشــی های اندرویدی، گزینه های جانبی 
قفل صفحه نمایش را ارائه می دهند که شامل 
اســکن اثرانگشت و فناوری تشخیص چهره 
است. در گوشی های سامسونگ، این ویژگی 
 ”biometrics and Security“ در قســمت
قــرار دارد و در دیگر دســتگاه ها نیز ممکن 
اســت با عبارات دیگری وجود داشته باشند. 
هنگامی که گوشــی خود را از طریق فرآیند 
اســکن اثرانگشت یا دیگر ویژگی های مشابه 
تنظیم کنید، دیگر نیاز چندانی برای استفاده 
از رمز عبور وجود نخواهید داشت و مشکلات 

مربوطه به حداقل می رسد.

ویتامین B1 ممکن است سردردهای میگرنی را کاهش دهد
سردردهای میگرنی می تواند ناتوان کننده و درمان آن دشوار باشد. محققان 
دائما در تلاشــند تا عوامل موثر بر بروز میگرن و بهترین راه های درمان و 

پیشگیری از این سردردها را کشف کنند.
 B اخیرا یک مطالعه نشــان داد که رژیم های غذایی سرشــار از ویتامین
)تیامین( با کاهش خطر ابتلا به میگرن مرتبط است. علائم و زمان خاص 

برای هر فرد مبتلا متفاوت است.
کارشناسان در تلاش هستند تا بفهمند چرا سردردهای میگرنی اتفاق می 
افتد و افراد چه اقدامات پیشگیرانه ای می توانند انجام دهند. یک مطالعه 
اخیر گزارش می دهد که مصرف رژیم غذایی ویتامین B تیامین می تواند 

به پیشگیری از میگرن در برخی افراد کمک کند.

ارتباط بین ویتامین B و میگرن
 B1 ویتامین( ،B محققان در مطالعه خاص جدید ارتباط بین دو ویتامین

و ویتامین B2 ( و تجربه سردردهای شدید یا میگرن را بررسی کردند.
محققان بیش از 13000 شــرکت کننده را در تجزیه و تحلیل خود وارد 
کردند. از این شرکت کنندگان، 2۷45 نفر در سه ماه گذشته سردرد شدید 
 B1 یا میگرن را تجربه کرده بودند. محققان دریافت 24 ساعته ویتامین های
و B2 در رژیم غذایی را با مشــاهده داده های جمع آوری شــده از مصاحبه 
هــای کامپیوتری شــرکت کنندگان مورد مطالعــه قرار دادند. آنها عوامل 
متعددی از جمله ســن، ســبک زندگی، جمعیت شناســی و بیماری های 

همراه را در نظر گرفتند.

محققان گزارش دادند که مقادیر بالای ویتامین B در رژیم غذایی احتمال 
بروز حمله میگرنی را کاهش می دهد. این به ویژه در میان شرکت کنندگان 
زن صادق بود. که این تاثیر بیشتر با مصرف ویتامین B1 )تیامین ( مشاهده 
شــد.این مطالعه داده های مهمی را برای حمایت از اینکه عوامل تغذیه ای 
می توانند بر القای ســردرد میگرنی مؤثر باشــند، ارائه می کند. نکته قابل 
توجه این اســت که این مطالعه نقش معنی دار آماری ویتامین B1 را در 
کاهش میگرن نشان داد و همینطور مشخص شد که این ویتامین در تنظیم 
ســطوح مغزی انتقال دهنده عصبی ســروتونین مهم است. ناهنجاری در 
عملکرد سروتونین به طور مستقیم در پاتوفیزیولوژی میگرن دخیل است. 

دریچه علم

احمد عربانی پاسخ داد:

»گل آقا« چگونه تندترین انتقادها را منتشر کرد؟
احمد عربانی یکی از کاریکاتوریســت هایی اســت که سابقه همکاری با 
مجله گل آقا را در کارنامه خود دارد. او درباره تعطیلی این مجله می گوید: 
»انتخابات برگزار شــد، خاتمی که رئیس جمهور شــد، برخی روزنامه ها 
درآمدند که هر چه نگفتنی بود را گفتند. روزنامه ها هر مطلب و انتقادی 
کــه بــود منتشــر می کردند. گل آقا یا باید از آنهــا جلو می افتاد یا همان 
موقع می بســت. چون آقای صابری با هر دو جناح رفیق بود. برای مثال 
ماه رمضان ها سفره افطاری می انداخت و از هر دو جناح دعوت می کرد. 
مثلا آقایان عبدالله نوری و جنتی را همزمان دعوت می کرد. زمانی حتی 
از من خواســتند که با روزنامه ها همکاری کنم و حســی به من می گفت 
که این یک موج است و در ادامه یکی یکی بسته شدند. این زمینه شد و 
گل آقا دیگر افت کرد. گل آقا پنج، شش سال مجله منتشر کرد اما نهایتاً 
افت کرد. تیراژ پایین بود و گل آقا دیگر گل آقای زمان آیت الله هاشــمی 

رفسنجانی نبود.«
عربانی اضافه می کند: »گل آقا دوره آقای رفسنجانی که فضا خاکستری 
بود انتقاد می کرد. در ادامه ابراز انتقاد را روزنامه ها به دســت گرفتند و 
گل آقا دیگر افت کرد. گل آقا بیشتر از آن نمی خواست ابهت و خاطره ای 
که برای مردم ایجاد کرده بود، از دست بدهد و برای همین هم خودش 

تصمیم به تعطیلی گرفت.«
این هنرمند در پاسخ به این پرسش که چرا مجله دیگری نتوانست مانند 

گل آقا جای خود را باز کند و با آمیختن هنر و سیاســت اقدام به تولید 
محتوا کند؟ می گوید: »برای اینکه شخصی مانند آقای صابری پیدا نشد. 
آقای صابری مشــاور هنری آقای رجایی و مشــاور هنری رئیس جمهور 
وقت بود. زمانی که آقای رجایی شــهید شــد، آیت الله خامنه ای به عنوان 
جانشین او آمدند و در ادامه آقای صابری با ایشان هم صمیمی شد؛ کما 
اینکه مجله را هر از چند گاهی پیش ایشــان می برد و نکاتی را برای ما 
در جلسه درباره نظرات آیت الله خامنه ای بیان می کرد. بعد آقای صابری 
از ارشــاد بیــرون آمد و مجلــه درآورد. اول در روزنامه اطلاعات دو کلمه 

حرف حســاب را نوشــت و بعد هم ســال 1369 همین نشریه را هفتگی 
منتشر کرد.«

این هنرمند خاطرنشــان می کند: »بعد از آقای صابری، آدمی که همه 
را بشناســد و با همه نشســت و برخاست داشته باشد و حکومت هم به او 
اطمینان کند، پیدا نشــد. ما تندترین انتقادها را چه در قالب متن و چه 
در قالب کاریکاتور منتشر می کردیم و وقتی منتشر می شد، بمب منفجر 
می شد. دهه هفتاد کسی باورش نمی شد چنین مطالبی در ایران منتشر 
می شود. چنین آدمی به این صورت را نداریم که اولا باسواد باشد، ادبیات 
را خوب بداند و نویسنده باشد و نظام هم به او اطمینان داشته باشد. خب 
این آدم پیدا نشده و لاجرم مجله ای هم مانند گل آقا دیگر منتشر نشد.«

او همچنین درباره سرنوشــت گل آقا اگر امروز منتشــر می شــد با ذکر 
خاطره ای می گوید: الان آدم نمی داند با چه کســانی طرف اســت. برای 
مثال می بینید که وزیر ارشــاد با شــما خوب اســت اما از آن طرف فلان 

شخصیت حکم می دهد که این چیست و آن چیست.
این هنرمند در آخر خاطرنشــان می کند: »الان یک رســتم باید با نگاه 
های مختلف دربیافتد. تا حالا که مانند آقای صابری نداشتیم اگر گل آقا 
الان هم منتشــر می شــد، با این همه سوژه و مساله، نمی توانست به همه 
مسائل بپردازد. من مطمئنم که گل آقا الان نمی توانست حتی با ارتباطات 

آقای صابری منتشر شود.«

چهره ها 

عکس روز 
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شرکت تعا.نی ۱۵77 مسکن فرهنگیان مریوان
تعاونی مسکن شماره 2

شــرکت تعاونــی 1577 مســکن فرهنگیــان مریــوان )تعاونــی شــماره ۲( بــر اســاس مــاده 57 اساســنامه مربوطــه در نظــر دارد تعــداد 5 قطعــه زمیــن مســکونی غیــر ثبتــی بــا مشــخصات منــدرج در جــدول ذیــل واقــع در 
شــرق خانــه بهداشــت شــهرک کانــی دینــار مریــوان را از طریــق مزایــده عمومــی بــه فــروش برســاند .متقاضیــان میتواننــد جهــت شــرکت در مزایــده دریافــت اســناد اطــلاع از شــرایط بازدیــد از ملــک مــورد نظــر و کســب 
اطلاعــات بیشــتر از تاریــخ انتشــار آگهــی حداکثــر بمــدت 7 روز کاری بــه شــرکت تعاونــی مســکن شــماره ۲ فرهنگیــان بــه نشــانی مریــوان – محلــه موســک۲معبر ماقبــل آخــر خیابــان مصنــف جــوری _خیابــان روناک(بــا 

کــد پســتی ۶۶71411774 مراجعــه و یــا بــا شــماره همــراه 09183750۶۲8 )آقــای قــادری مدیرعامــل تعاونی(تمــاس حاصــل فرماینــد.
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